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سال  هفتم/ شماره دویست و یک/ شنبه ۲ بهمن ۱۴۰۰/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

ترس دومینویی
هفته های  طی  بین بانکی  بهره  نرخ  که  حالی  در 
گذشته از مرز ۲۱ درصد نیز عبور کرده بود اما اکنون 
دو هفته است که این نرخ در مسیر کاهشی قرار 
گرفته و به کانال ۲۰ درصد بازگشته است. با این حال 
با وجود آثار مثبتی که کاهش نرخ بهره بین بانکی 
برای بازار سرمایه خواهد داشت، اما واکنش بازار به 
این روند مثبت نبوده است و پس از خروج کامل 
سرمایه   هایی که در دوره رونق سال ۹۹ وارد بورس 
شده بودند حالا سهامداران قدیمی نیز به جرگه 

فروشندگان پیوسته   اند. آمارها نشان می دهد...
۰۴

 گزارش

تردیدهای آبی بودجه 401
زاینده رود  نجات  به  امیدی  نباشد،  عزمی  "اگر 
اصفهان  استاندار  عمرانی  معاون  را  این  نیست" 
می گوید و خبر از وجود فضای غیرمنطقی درباره 
زاینده رود و تقابل بین استان ها و مردم می دهد. 
اینروزها وقوع کم   آبی   ها و خشکسالی   های متعدد در 
دو دهه اخیر و کمبود اعتبارات با توجه به شرایط 
نامناسب اقتصادی کشور از طرف دیگر، باعث شده 
آب  بخش  برای  بودجه ریزی  حساسیت  تا  است 
مضاعف شود. بودجه ای که جای خالی اعتبارات 

برای احیای رودخانه زاینده رود...
۰۲

حال و روز فرش دستباف ایران، همزمان با بیست و چهارمین نمایشگاه اصفهان بررسی شد؛

گره های قالی ایرانی
می گوید: می خواهیم هر فرش را به همراه داستانش بفروشیم. این را عبداله بهرامی می گوید و تاکید دارد که حتی 
لوکس ترین آپارتمان ها هم اگر فرش دستباف نداشته باشد لوکس بودنشان دچار نقصان می شود. همان هنر - 
صنعتی که به سبب ارزش افزوده بالا، میزان اشتغالزایی و کسب درآمد ارزی برای کشور، از دیرباز مورد توجه اقشار 
مردم و مسئولان قرار داشته اما به قول بهمن نامورمطلق ساختار اداره آن در ایران، همواره ساختاری معیوب، ناقص و 
ضعیف بوده است. نمایشگاه بین المللی اصفهان در اینروزها میزبان بیست و چهارمین نمایشگاه فرش دستباف است و 

این امر بهانه ای برای بررسی حال و روز صنعت فرش دستباف ایران است؛
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نشست تخصصی »فرونشست زمین در اصفهان؛ چالش ها و راهکارها« از سوی کنسرسیوم 
مراکز علمی- پژوهشی استان اصفهان در حوزه محیط زیست برگزار می شود. مسئول 
برگزاری این نشست تخصصی، فرونشست در اصفهان را یک تهدید بالقوه اعلام کرد و گفت: 
اگر رودخانه زاینده رود به همین روال بسته باشد، در آینده نزدیک برای شهر اصفهان خطرناک 
خواهد بود. اکبر قاضی فر افزود: با خشک شدن زاینده رود، استفاده از آب های زیرزمینی بیشتر 
می شود و در نتیجه سطح آبخوان پایین تر می رود و مشکلات فرونشست نیز شدت می یابد.

محمد برزگري، رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتي از تعدد دستگاه هاي 
کارتخوان خبر داد و گفت: فعالان اقتصادي با داشتن پرونده در سازمان مالیاتي مشخص 
هستند و هر دستگاه کارتخوان یا پرداخت هاي اینترنتي رصد مي شود و تراکنش ها 
مشخص کننده میزان مالیات خواهد بود. وي افزود: کلیه فعالان اقتصادي که تاکنون در 
درگاه سازمان مالیاتي ثبت نام نکرده تا پایان دي ماه فرصت خواهند داشت و افرادي که 

دستگاه کارتخوان آنها کار نکند قطع خواهد شد. 

دریافت مالیات از كارتخوان ها  بر اساس تراكنشتهدید بالقوه اصفهان
اقتصاد اصفهان

     دیدگاه

مولفه های تعیین كننده 
نرخ ارز

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: حسن میرزایی، نماینده اصفهان در مصاحبه ای گفته است: 
اگر اراده محکمی درخصوص مشکل زاینده رود وجود داشت، در پی 
دستور رئیس جمهوری مبنی بر تشکیل ستاد احیای زاینده رود، در 
بودجه ۱۴۰۱ رقمی برای این ستاد در نظر گرفته می شد، اما متاسفانه 
نه تنها بودجه ای در نظر گرفته نشده، بلکه حتی موضوعی تحت 
عنوان زاینده رود در بودجه ۱۴۰۱ نیامده است. با این حال اما اصفهان 
دوباره  تا  هستند  اتفاقاتی  انتظار  چشم  همچنان  کشاورزانش  و 
رودخانه زیبای شهرشان را پرآب ببینند. آنچه می خوانید، مهمترین 

رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛

 بهره برداری از 
طرح های زاینده رود تا ۵ سال آینده

گفت:  غربی  جنوب  حوضه های  و  زاینده رود  رودخانه  آبریز  حوضه  رئیس 
طرح های اجرایی در حوضه زاینده رود در استان های اصفهان و چهارمحال 
بهره برداری  به  آینده  سال  مالی طی ۵  منابع  تامین  در صورت  بختیاری 
می رسد. هوشنگ ملائی با اشاره به اینکه بحث مطالعات شناخت حوضه بیش 
از یک دهه با مشارکت کشور آلمان و با همکاری شرکت های آب منطقه ای 
اصفهان و چهار محال و بختیاری انجام شده است، اظهار کرد: حکمرانی آب 
باید با شفافیت، عدالت، رعایت حقوق همه مصرف کنندگان انجام شود و در 
این مسیر هدف احیا زاینده رود است. وی افزود: در تصویب مطالعات جامع  
برای آب شرب، محیط زیست و بهداشت موضوع باز تخصیص مطرح است و 
در راستای معیشت کشاورزان نیز باید در سطح  ملی و کلان تصمیم گیری 
شود. رئیس حوضه آبریز رودخانه زاینده رود و حوضه های جنوب غربی کشور 
ادامه داد: واقعیت این است که در این حوضه بارگذاری مصارف بیش از توان 
اکولوژیکی حوضه است و در سال های کم بارش و خشکسالی فشار وارد بر 

منابع افزون می شود. 

واردات ۱۴۳ میلیون دلاری کالا از چین به اصفهان
مدیرکل گمرکات استان اصفهان با اشاره به واردات ۱۴۳ میلیون دلاری چین 
به گمرک استان، گفت: در ۹ ماهه ۱۴۰۰ درآمد ارسالی به خزانه توسط 
گمرکات استان اصفهان نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۱۷۶ درصد رشد 
داشته است. رسول کوهستانی پژوه درباره واردات کالا از طریق گمرکات استان 
اصفهان، اظهار کرد: در ۹ ماه امسال ۸۷ هزار و ۳۳۱ تن کالا به ارزش ۴۵۹ 
میلیون و ۲۶۷ هزار دلار از طریق گمرکات استان  اصفهان ترخیص شده که 
از لحاظ وزنی ۲۳ درصد و از حیث ارزش ۵۳ درصد افزایش داشته است. وی 
افزود: در این مدت تشریفات واردات از طریق گمرک اصفهان ۴۵ هزار تن و 
ارزش ۲۷۱ میلیون و ۸۰۸ هزار دلار، گمرک اختصاصی مجتمع فولاد مبارکه 
۳۶ هزار تن و به ارزش ۱۷۴ میلیون و ۹۶۴ هزار دلار و گمرک اختصاصی 
ذوب آهن ۵ هزار تن و به ارزش ۱۲ میلیون و ۴۹۴ هزار دلار بوده است. وی 
عمده کالاهای وارداتی گمرکات استان اصفهان را ماشین آلات خطوط تولید، 
اجزا و قطعات و مواد اولیه مورد نیاز واحدهای تولیدی دانست و گفت: در ۹ 
ماهه نخست امسال ۱۳۵ میلیون دلار ماشین آلات و دستگاه های برقی، ۱۱۸ 
میلیون دلار ماشین آلات مکانیکی، ۵۳ میلیون دلار چدن و آهن و فولاد، ۲۳ 
میلیون دلار مواد پلاستیکی و ۲۰ میلیون دلار وسایل نقلیه )کامیون( و اجزا و 
قطعات خودرو از طریق گمرکات استان اصفهان ترخیص شده است. مدیرکل 
گمرکات استان اصفهان درباره مهم ترین کشورهای صادرکننده کالا به مقصد 
گمرک اصفهان، تصریح کرد: در این مدت چین ۱۴۳ میلیون دلار، آلمان ۷۳ 
میلیون دلار، ترکیه ۵۶ میلیون دلار، امارات متحده عربی ۳۹ میلیون دلار 
و هند ۳۸ میلیون دلار مبدا واردات کالا به مقصد گمرکات استان اصفهان 

داشته است. 

نگرانی صنایع کوچک اصفهان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اصفهان گفت: نگرانی امروز 
صنایع کوچک مربوط به تأمین انرژی برق در فصل تابستان و تامین گاز 
در زمستان است که باعث شده آنها دچار مشکل شوند. محمدجواد بگی در 
حاشیه نشست هم اندیشی و بررسی مشکلات صنعتگران شهرستان نجف آباد 
درباره مشکلات صنایع کوچک، اظهار کرد: نگرانی امروز صنعت گران بیشتر 

مربوط به تأمین انرژی است. 
کنسرسیوم  قالب  در  صنعت گران  که  است  این  پیشنهادمان  گفت:  وی 
شرکت های سرمایه گذاری خود نسبت به ایجاد نیروگاه های برق دی جی 
به همراه نیروگاه های تولید برق تجدیدپذیر اقدام کنند تا علاوه بر کمک به 
صنعت برق کشور نیز در محل بتوانند برق مورد نیاز خود را تأمین کنند. وی 
درباره نگرانی ها در تأمین سوخت گاز شهرک های صنعتی در فصل زمستان، 
تأکید کرد: به طور قطع اگر در تأمین برق از طریق انرژی های تجدیدپذیر به 
خودکفایی برسیم، گرمایش را می توان از طریق مصرف برق در زمستان تأمین 

کرد و گاز استحصالی را در مصارف دیگر به کار ببریم.

اطلاعی ندارم
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با بیان اینکه از مصرف سوخت مازوت 
در صنایع بی خبر هستیم، گفت: اگرچه محدودیت مصرف گاز نیروگاه شهید 
نکرده ایم.  اجرا  را  این محدودیت  اما هنوز  ابلاغ شده،  اصفهان  و  منتظری 
سیدمصطفی علوی با بیان اینکه نیروگاه های واقع در شعاع ۵۰ کیلومتری 
اصفهان همچنان سوخت گاز مصرف می کنند، افزود: در حال حاضر محدودیت 
مصرف گاز مربوط به صنایع سیمان و فولاد است. مدیرعامل شرکت گاز 
استان اصفهان درباره محدودیت گاز نیروگاه ها نیز توضیح داد: در حال حاضر 
نیروگاه های اصفهان مصرف گاز دارند، اما محدودیت مصرف گاز به صورت 
کامل در آنها اعمال نشده است. وی درباره استفاده از سوخت مازوت در صنایع 
اصفهان، گفت: از مصرف سوخت مازوت در صنایع بی خبر هستیم، اما از نظر 

ما نباید صنایع مصرف مازوت داشته باشند.

اصفهانی ها چشم انتظارند!

بحران آب و کمبود اعتبارات با توجه به شرایط 
نامناسب اقتصادی کشور از طرف دیگر، باعث 
شده است تا حساسیت بودجه  ریزی برای 
بخش آب مضاعف شود. یکی از بحران های 
اصلی و جدی ایران؛ کمبود آب است. چالشی 
که بروز آن به اعتقاد کارشناسان از بهم رسیدن 
سوء مدیریت ها در خصوص منابع و کاهش 
شدید بارندگی در کشور رقم خورده است و گاه 
و بی گاه شاهد تجمع های مردمی در ارتباط با 
این چالش در شهرهای مختلف از خوزستان و 
اصفهان گرفته تا یزد و چهارمحال و... هستیم. 
اما دولت برای سامان دادن به این شرایط در 
بودجه سال آینده چه اقداماتی را در نظر گرفته 
و پیش بینی کرده است؟ آیا منابع کافی برای 
بهبود شرایط در نظر گرفته شده است؟ مرکز 
پژوهش های مجلس در گزارشی ویژه به این 

موضوع پرداخته است.
گزارشی،  در  مجلس  پژوهش های  مرکز 
تصویر بخش آب را از جهات مختلف در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ ارائه داده و اعتبارات هزینه 
 ای و تملک دارایی های سرمایه مندرج در 
لایحه با ارقام متناظر مصوب سال ۱۴۰۰ را 
مقایسه کرده است. با مرور احکام و ارقام لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ در بخش آب می توان 
جهت گیری های اصلی بخش آب را در آن در 
چند بخش اعلام کرد که شامل موارد زیر است: 
انقباضی بودن بودجه فصل منابع آب؛ افزایش 
اعتبارات فصل آب و فاضلاب؛ تامین اعتبار 
لازم به منظور تکمیل و بهره برداری از برخی 
طرح های سدسازی، آبرسانی و شبکه های 
آبیاری و زهکشی؛ افزایش چشمگیر اعتبارات 
مربوط به برنامه های تامین آب؛ حذف ردیف 

اعتبارات مربوط به برنامه توسعه منابع آب 
و  مرزی  رودخانه های  آبریز  حوزه های  در 
مشترک؛ افزایش اعتبارات برنامه ارائه خدمات 
آب شهری و روستایی؛ لحاظ کردن اعتبارات 
مربوط به خرید تضمینی آب استحصالی و 
پساب تصفیه شده از بخش غیردولتی؛ استانی 
شدن اعتبارات تعداد قابل توجهی از طرح   های 
ملی در بخش آب و آب و فاضلاب؛ حذف 
ردیف   های اعتباری شرکت ها و دستگاه   های 
تابعه وزارت نیرو و در نظر گرفتن اعتبارات آنها 

ذیل دستگاه   های اصلی. 
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، شاهد کاهش 
دارایی های  تملک  اعتبارات  یک  درصدی 
رقم  به  نسبت  منابع آب  سرمایه   ای فصل 
مصوب قانون بودجه سال ۱۴۰۰ هستیم. 
همچنین رشد ۷/ ۲۱درصدی اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای فصل آب و فاضلاب 
مندرج در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ نسبت 
به رقم مصوب قانون بودجه سال ۱۴۰۰ از دیگر 

نکات است.

بی مهری به زاینده رود 
مانند بی مهری به یوزپلنگ آسیایی

فعال  و  بوم شناس  کهرم،  اسماعیل 
»شهروند«  با  گفت وگو  در  محیط زیست 
می گوید: »من اصفهان بودم که چند نوبت 
آب را باز کردند و آب در زاینده رود روانه شد. 
مردم اصفهان شیرینی پخش کردند و زیر پل 
خواجو جشن گرفتند، آواز خواندند و شادی 
کردند. این نشان می دهد این مقوله چقدر 
در روحیه مردم تاثیر دارد و چقدر می تواند 
محیط  و  اتمسفر  آن  فرح بخش شدن  در 

اثرگذار باشد.«  این بوم شناس درباره اینکه 
چرا زاینده رود و احیای آن در بودجه سال 
آینده نیامده است، به کمبود اعتبارات دولت 
در حوزه های زیست محیطی اشاره می کند: 
»این سوال را باید از کسانی بپرسیم که این 
اعلام  امروز  متاسفانه  گرفته اند.  را  تصمیم 
شده که یک ریال برای احیای یوزپلنگ در 
ایران تخصیص داده نشده است. این در حالی 
است که تنها ۱۲ یوزپلنگ آسیایی در کل دنیا 
مانده اند. یعنی احیای این گونه در حال انقراض 
اهمیتی ندارد و ما حتی برای آنها هم برنامه ای 
نداریم.« او معتقد است شاید در مورد زاینده رود 
هم چنین تفکر و تصوری جاری است. »اگر 
زاینده رود به کل خشک شود، دیگر صدای 
اعتراضی هم بلند نمی شود. اگر به من بگویند 
برای احیای زاینده رود چه باید کرد، ساعت ها 
صحبت می کنم و می گویم فولاد مبارکه را 
ببندید و ذوب آهن اصفهان با فازهای مختلف را 
تعطیل کنید. سیفی جات مثل هندوانه، خربزه 
و طالبی در زمین های کشاورزی آن منطقه 
نکارید و شالیکاری هم نکنید. کدام یک از این 
راهکارها اجرایی می شود؟ هیچ کدام. ولی اگر 
یوزپلنگ ها از بین بروند و زاینده رود هم خشک 
بین می رود  از  بعدی هم  شود، گلایه های 
و دیگر صدای اعتراضی هم وجود نخواهد 
داشت. متاسفانه دولت برای این اولویت های 
محیط زیستی بودجه ای ندارد که اختصاص 
دهد.« کهرم به تبعات اجتماعی خشک شدن 
زاینده رود اشاره می کند: »فردی به نام شیخ 
بهایی همزمان با شاه عباس صفوی حدود ۴۰۰ 
سال پیش آمد و نقشه تقسیمات زاینده رود 
را بررسی کرد و کشید؛ »ماآدی«ها یا همان 

انشعابات زاینده رود به داخل اصفهان به دقت 
تدوین شد. این کار ۴۰۰ سال پیش انجام شد 
و در طول سالیان گذشته از دست مان رفت. 
ما می توانیم امروز هم ماآدی ها را اجرا کنیم، 
اما به شرط اینکه ذوب آهن و فولاد مبارکه و 
پتروشیمی و … را حذف کنیم و شالیکاری 

هم در دامنه زاینده رود نداشته باشیم.«

فضای منطقی درباره زاینده رود
 وجود ندارد

معاون امور عمرانی استانداری اصفهان گفت: 
تخصیص اعتبار به طرح بن-بروجن در لایحه 
به  اعتبار  تخصیص  عدم  و  بودجه ۱۴۰۱ 
زاینده رود و احیای این رودخانه برایمان قابل 
قبول نیست، اما متأسفانه فضای منطقی درباره 
زاینده رود نیست و شاهد تقابل بین استان ها و 
مردم پیرامون آب و زاینده رود هستیم. مهران 
زینلیان در گفت وگو با ایسنا درباره اینکه در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ اعتبار ویژه ای برای احیای 
زاینده رود در نظر گرفته نشده، در حالیکه ۴۴۰ 
میلیارد تومان به طرح بن- بروجن تخصیص 
یافته است، اظهار کرد: در استان اصفهان 
به  مجموعه جلسات فشرده برای رسیدن 
بسته راهکارهای احیای زاینده رود تخصیص 
یافته و این کار صورت گرفته است. وی درباره 
عدم بارگذاری جدید بر زاینده رود که یکی 
از این طرح ها، طرح انتقال آب بن-بروجن 
است، گفت: تخصیص اعتبار به این طرح در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ و عدم تخصیص اعتبار به 
زاینده رود و احیای این رودخانه برایمان قبول 
نیست و به سازمان مدیریت و دستگاه های 
مختلف نسبت به این موضوع گلایه داشته ایم 
و همچنین مکاتبات محکم و متعددی با وزیر 
کشور و نیرو انجام داده ایم که نباید بارگذاری 

جدیدی بر زاینده رود داشته باشیم.
معاون امور عمرانی استانداری اصفهان درباره 
برخی صحبت ها برای بازگشایی زاینده رود، 
گفت: اگرچه در بالادست زاینده رود بارش 
وجود دارد، اما متاسفانه نسبت به سال های 
گذشته آبی کم تری به سمت پایین دست و 
زاینده رود روانه می شود که یکی از دلایل آن 
طرح های آبخیزداری نامناسب در بالادست 
رودخانه است. در این  زمنیه با وزارت جهاد 
کشاورزی بارها مکاتبه شده که متأسفانه در 
این خصوص شاهد کوتاهی هایی هستیم. 
زینلیان درباره زمان دقیق بازگشایی زاینده رود، 
توضیح داد: پیشنهاد اولیه این بود که در 
بهمن ماه رودخانه جاری شود، منتها توافق 
انجام شده با استاندار اصفهان بر این اساس 
بوده که جهاد کشاورزی و صنف کشاورزان 
زمان مشخص تحویل آب را تعیین کنند و با 
اعلام آن به شرکت آب منطقه ای، درنهایت 
براساس خط قرمز که تامین آب شرب مردم 
است، برای بازگشایی رودخانه تصمیم گیری 
شود. زینلیان گفت: اگر عزمی نباشد، امیدی به 
نجات زاینده رود نیست، البته مدیریت استان به 
دنبال ایجاد عزم کشوری در این  زمینه است، 
اما متأسفانه فضای منطقی درباره زاینده رود 
نیست و شاهد تقابل بین استان ها و مردم 

پیرامون آب و زاینده رود هستیم.

"اگر عزمی نباشد، امیدی به نجات زاینده رود نیست" این را معاون عمرانی استاندار اصفهان می گوید 
و خبر از وجود فضای غیرمنطقی درباره زاینده رود و تقابل بین استان ها و مردم می دهد. اینروزها 
وقوع کم   آبی   ها و خشکسالی   های متعدد در دو دهه اخیر و کمبود اعتبارات با توجه به شرایط نامناسب 
اقتصادی کشور از طرف دیگر، باعث شده است تا حساسیت بودجه ریزی برای بخش آب مضاعف شود. بودجه ای که 
جای خالی اعتبارات برای احیای رودخانه زاینده رود، آنرا به لایحه ای دردناک و ناامیدکننده برای اصفهانی ها مبدل 

ساخته است؛

هفته نامه نوسان

گروه شهری

با نگاه به گزارش مرکز پژوهش های مجلس بررسی شد؛

تردیدهای آبی بودجه 401
جای خالی اعتبارات احیای زاینده رود در لایحه بودجه ۱۴۰۱ برای اصفهانی ها دردناک است

نوسان و افزایش نرخ دلار دلایل 
مختلفی دارد. از یک طرف برجام 
و اخبار مذاکرات، بر روند دلار تاثیر 
سری  یک  دیگر  طرف  از  و  دارد 
شاخص های اقتصادی تعیین کننده 

نرخ دلار است. 
وقتی روند مذاکرات مثبت است، این 
چشم انداز ایجاد می شود که در آینده 
صادرات  تحریم ها،  شدن  برداشته  با 
نفت و کالاهای غیرنفتی افزایش پیدا 
سرمایه گذاری  زمینه های  و  می کند 
ریالی و ارزی به وجود می آید. در این 
شرایط خب طبیعتا عرضه ارز در بازار 
زیاد می شود و نگرانی نسبت به آینده و 
ریسک آتی کاهش می یابد و انتظارات 
این  در  می یابد.  کاهش  نگران کننده 
و  تعدیل  به سمت  انتظارات  شرایط 
ثبات نرخ ارز می رود.  همان طور که 
مثبت  اخبار  با  و  اخیر  روزهای  طی 
کاهشی  روندی  دلار  نرخ  مذاکرات 
داشته است. اما از سوی دیگر به دلیل 
شرایط تورمی، رکود و رشد اقتصادی 
پایین و بعضا منفی و همچنین ضعف 
در بخش خارجی اقتصاد، یعنی واردات 
مسیر  در  همچنان  دلار  صادرات،  و 
افزایشی قرار می گیرد. به عبارتی این 
ارزش  ریزش  بر  اقتصادی  مولفه های 
پول ملی اثرگذار است و این ریزش به 
منزله افزایش نرخ دلار، یورو و ارز است.

بنابراین حتی اگر مذاکرات به نتیجه 
تحریم ها  و  شود  احیا  برجام  برسد، 
نشود،  مهار  تورم  اما  شود.  حذف 
افزایشی خواهد بود و  همچنان دلار 
سایر  مقابل  در  ریال  ارزش  طبیعتا 
پول ها ریزش پیدا می کند. بنابراین به 
مهمی  مذاکرات شاخص های  از  غیر 
اقتصادی  رشد  نرخ  بالا،  تورم  مثل 
پایین یا نرخ رشد پایین سرمایه گذاری 
بر نرخ ارز اثرگذار است و نباید با به 
نتیجه رسیدن مذاکرات انتظار ادامه 
کاهش نرخ ارز را داشت. اما اگر فرض 
کنیم یک تعامل بین این دو جریان 
مشکلات  و  مذاکرات  جریان  یعنی 
مربوط به شاخص های اقتصادی وجود 
برداشته  با  بگوییم  می توانیم  دارد، 
شدن تحریم و ایجاد یک فضای بهتر 
و مناسب تر از لحاظ سیاسی، فضای 
اقتصادی نیز تلطیف می شود و روند 
افزایشی نرخ ارز با شیب تند به یک 
شیب ملایم تبدیل می شود. این روند 
نتایج  و  آثار  که  است  دلیل  این  به 
به  منجر  تحریم ها  شدن  برداشته 
تعدیل انتظارات سوداگرانه می شود و 
چشم اندازی برای توسعه صادرات نفت 
و کالاهای غیرنفتی به وجود می آورد. 

اما در هر صورت عوامل ایجاد شرایط 
تورمی و رشد اقتصادی اهمیت بیشتری 
دارد و منجر به افزایش نرخ ارز خواهد 
تحریم ها  لغو  با  ارز  نرخ  شد. کاهش 
است که سیاست های  این  به  منوط 
افزایش رشد اقتصادی و کنترل تورم با 
ابزارهای اقتصادی از جمله عدم دخالت 
استقلال  قیمت گذاری،  در  دولت 
بانک مرکزی و فاکتورهای اقتصادی 
گفت  باید  کلی  طور  به  شود.  دنبال 
درست است که برداشته شدن تحریم 
زمینه را برای فعالیت اقتصادی جدید 
ایجاد می کند، اما باید اصلاح کلی در 
شاخص های اقتصادی به وجود آید که 
موثر واقع شود. همچنین باید به این 
موضوع توجه داشت که اگر در فردای 
لغو تحریم ها، تقاضاهای جدی ارزی 
و درخواست منابع تامین مالی برای 
سرمایه گذاری به وجود  آید، در صورت 
کمبود منابع ارزی، منجر به افزایش 

نرخ دلار خواهد شد.
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 نوســان : معاون هماهنگی کننــده امور 
اقتصادی اســتانداری اصفهان گفت: احداث 
مناطق ویژه اقتصادی در اســتان اصفهان از 
اولویت های مهم مدیریت استان است و از امروز 
هم پرواز کویت به اصفهان از سرگرفته می شود.

امیررضا نقش اظهار کرد: معاونت اقتصادی 
اســتانداری اصفهان با اتخاذ رویکرد جدید 
در پی رفع مســائل بانکی فعالان اقتصادی و 
واحدهای تولیدی در استان اصفهان است و 
بانکها در این موضوع قول همکاری داده اند. 

وی با اشاره به راکد ماندن پروژه بندر خشک 
یا دهکده لجستیک، تصریح کرد: این پروژه 
در صدر اولویت معاونت اقتصادی استانداری 
اصفهان است و هر لحظه پایش می شود تا به 

نتیجه مورد نظر دست یابیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان با اشــاره به پویایی کارگرو ترمینال 
هوایی بیان کــرد: از امروز پــرواز کویت به 
اصفهان، روزهای یکشــنبه با پرواز ایران ایر 
فعال شــده اســت. وی با اشــاره به تکمیل 

پروژه ساخت شهرک طلا و جواهر در استان 
اصفهان، گفت: متاســفانه اســتان اصفهان 
فاقد منطقــه ویژه اقتصادی اســت که اخذ 
مجوز منطقه ویژه اقتصادی در شــهرضا از 
شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه تجاری در 
مرحله نهایی است.نقش به ایجاد منطقه ویژه 
اقتصادی در شرق استان اصفهان اشاره ای کرد 
و افزود: ایجاد منطقه ویژه اقتصادی در شاهین 
شهر هم یکی دیگر از اهدافی است که مصوبه 
مجلس شورای اســلامی را اخذ کرده است 

و سازمان مســئول آن در حال تعیین شدن 
اســت. وی اضافه کرد: هر هفته با برگزاری 
جلسات منظم و فشرده ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید استانداری اصفهان به ۶۰ پرونده 
بانکی و غیربانکی رســیدگی می شود و این 
نوید را می دهیم که پرونده های بانکی ارجاع 
شده به این کارگروه به صفر رسیده است 
و دستگاه های اجرایی همراستای مصوبات 
ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید به ۸۰ 

درصد موارد رسیدگی کردند.

معاون اقتصادی استانداری اصفهان مطرح کرد؛

ایجاد مناطق ویژه اقتصادی در اصفهان
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 نوسان: با حضور شهردار اصفهان 
اسلامی  شورای  علنی  صحن  در 
و  هزار   ۱۱ لایحه  اصفهان،  شهر 
بودجه ۱۴۰۱  تومانی  میلیارد   ۳۰۰
شهرداری اصفهان برای بررسی و 
اسلامی شهر  به شورای  تصویب 

تقدیم شد.
علی قاسم زاده در جلسه علنی شورای 
اسلامی شهر اصفهان با تقدیم لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری اصفهان 
به شورای شهر اظهار کرد: یک پرسش 
و رویکرد مهم در تنظیم بودجه سال 
۱۴۰۱ مورد بررسی قرار گرفت و آن، 
اینکه آیا به سمت بودجه انقباضی و 
و  انبساطی  بودجه  یا  برویم  کاهشی 
پژوهش های  باشیم؛  داشته  افزایشی 
انجام شده در معاونت مالی شهرداری 
گذشته  سال   ۱۰ بودجه  بررسی  و 
اگر  که  می دهد  نشان  شهرداری 
بخواهیم بر اساس قدرت مالی سال ۹۵ 
شهرداری اصفهان که عملکرد مطلوبی 
ثبت شده است، حرکت کنیم، دست 
ما در اجرای پروژه های عمرانی بسته 
راستا  این  افزود: در  خواهد شد. وی 
از  آتی شهر،  بودجه سال  تنظیم  در 
مدیران مناطق گرفته تا ستادی، طی 
فرایندی درگیر بودجه نویسی شدند و 
در واقع، بودجه در اتاق دربسته نوشته 

نشده است.
شهردار اصفهان بیان کرد: در بودجه 
۱۴۰۱ الزاماتی داشتیم که یکی از آنها 
توجه به پروژه های در دست اجرا بود به 
طوریکه پروژه هایی مانند مترو و رینگ 
چهارم از موارد مورد توجه شهرداری 
وی  است.  بوده  بودجه  تنظیم  در 
تصریح کرد: در تدوین بودجه شهر به 
برنامه ۱۴۰۵ به عنوان سند بالادستی و 
منشور مورد نظر، توجه شده وتاکیدات 
شورای اسلامی به عنوان روح حاکم بر 
حرکت شهرداری در چهار سال آینده 
نیز مورد توجه قرار گرفته است. قاسم 
زاده با بیان اینکه بودجه پیشنهادی 
شهرداری اصفهان در سال آینده ۱۱ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان پیش بینی 
شده که این بودجه نسبت به بودجه 
امسال رشد ۴۵ درصدی داشته است، 
گفت: سه هدف کلان شامل کاهش 
با  شهر  جایگاه  ارتقای  هوا،  آلودگی 
توجه به حوزه گردشگری و فرهنگ، 
و افزایش بهره وری سازمانی در تدوین 
بودجه مورد توجه قرار گرفته است. 
وی افزود: این بودجه پیشنهادی است 
و شورا حق قانونی دارد به این لایحه 
ورود نموده و نقطه نظراتی را که از دید 

ما پنهان مانده است، ارائه کند.
شهردار اصفهان با اشاره به اینکه در 
اهداف  شده  سعی  بودجه  تنظیم 
گفت:  شود،  دیده   ۱۴۰۵ راهبردی 
بخش حمل و نقل و خدمات شهری 
با دارا بودن به ترتیب ۳۸ درصد و ۱۷ 
درصد از بودجه، بیشترین سهم را در 

بودجه ۱۴۰۱ دارند. 
سال  بودجه  در  اینکه  بیان  با  وی 
۱۴۰۱ عوارض پروانه نسبت به بودجه 
است،  شده  دیده  کمتر  سال ۱۴۰۰ 
گویای   ۱۴۰۱ بودجه  کرد:  اضافه 
سوی  به  حرکت  و  تاکیدی  رویکرد 
افزایش سهم مشارکت ها است، اتفاق 
جدیدی که در بودجه سال آینده رقم 
از  حاصل  درآمد  اختصاص  خورده، 
سرمایه گذاری و مشارکت ها می باشد 
که در این راستا ردیف بودجه ۱۲۰۰ 

میلیارد تومانی لحاظ شده است.

مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان گفت: براســاس تصمیم مدیریت شهری و تائید 
یونیسف، در محله دردشت چند پروژه از جمله خانه کودک و نوجوان، توسعه پارک 
دوستدار کودک و ورزشــگاه مادر و کودک برنامه ریزی شده اســت که با طراحی و 
آزادسازی صورت گرفته، عملیات ساخت خانه کودک و نوجوان با اعتباری بالغ بر ۴۰ 
میلیارد ریال آغاز می شود. حسین کارگر تاکید کرد: تصمیم مدیریت شهری جدید 

بر این است که اکثر پروژه های شهری در دل محلات اجرا شود.

رئیس شورای شهر اصفهان گفت: تقویت رویکرد فرهنگی در اداره امور شهر، تقویت اعتماد 
عمومی، توسعه عدالت شهری، توجه به اقتصاد مقاومتی، توجه به افزایش بهره وری و شفافیت، 
بهبود فرآیندها از موارد مهم بودجه ســال آینده اســت. محمدرضا نورصالحی، افزود: توجه 
به مناطق کم برخوردار و بافت های تاریخی شــهر، توجه به محله محوری و رونق گردشگری 
و استقلال کسب و کارهای دانش بنیان و مشارکت هر چه بیشتر سرمایه گذاران در تکمیل 

زیرساخت های شهری از دیگر مواردی کلیدی در بودجه سال ۱۴۰۱ است.

ایجاد بستر مشاركت برای تکمیل زیرساخت های شهریاجرای طرح های »یونیسف« در محله دردشت 

گزارش

گزارش

بودجه 1401
به شورا رفت

مدیر منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان خبر داد:

تدوین سند  به  اشاره  با  نادرالاصلی  مجید 
با  افزود: در جلساتی  راهبردی حوضه آب 
حضور معاونان استانداری، این سند راهبردی 
تهیه و برای سازمان های مربوطه ارسال شده 
است؛ شورای شهر به دنبال ایجاد یک وفاق 
همگانی در همه ابعاد به خصوص در موضوع 
مسائل  بررسی  به  سند  این  در  است،  آب 
است.  شده  پرداخته  آبریز  حوضه  مختلف 
رئیس کمیسیون آب و مناطق کم برخوردار 
شورای اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه 
این کمیسیون با گروه های کاری مختلف و 
فعال در زمینه باروری ابرها و آب های ژرف و 
همچنین نهادهای مرتبط با موضوع آب جلسه 
برقرار کرده است، تصریح کرد:  معتقدیم قفل 
اطلاع رسانی را در زمینه آب باز کرده ایم زیرا در 
اصفهان در زمینه آب و بحران خشکسالی کار 
رسانه ای نمی شد؛ در این راستا درصدد هستیم 
همایشی مردمی و علمی در سطح منطقه ای، 

ملی و بین المللی در زمینه آب برگزار کنیم .

تعیین جایگاه بخش خصوصی 
در رفع معضل آب

احمد مصور، رئیس کمیسیون پایش و نظارت 
بر مصوبات شورای اسلامی شهر اصفهان نیز 
در این نشست اظهار کرد: بحران آب اصفهان 
در دو سطح بزرگ و کوچک مطرح است، در 
سطح کوچک، جریان دائمی زاینده رود و در 
سطح بزرگ، اکوسیستم زنده اصفهان که 
متصل به زاینده رود است را متصور هستیم. وی 
تاکید کرد: همه اذعان دارند تغییر اکوسیستم 
که متاثر از دخالت انسان است، محیط طبیعی 
باغ شهر اصفهان را بر هم می زند که خشکی 
جوی ها، نهرها و زاینده رود، فرونشست زمین 

و ابنیه تاریخی و ... از نشانه های آن است. 
رئیس کمیسیون پایش و نظارت بر مصوبات 
شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: 
برای برقراری جریان دائمی آب در رودخانه 
نظرات مختلفی در خصوص استفاده از آب 
خاکستری، تصفیه آب و ... مطرح بوده است. 
مصور اظهار کرد: امروزه تصفیه فاضلاب و 
اجرای طرح بهره وری از آب خاکستری از 
این راستا،  جمله پیشنهادات است که در 
شورای شهر به دنبال آن است که جایگاه بخش 
خصوصی را در رفع معضل آب مشخص کند، 
زیرا  معتقدیم تا یک موضوع، معضل و دغدغه 

همگی نشود، حل نخواهد شد.

هزینه ۵۰ میلیارد تومانی شهرداری 
برای هوشمندسازی آبیاری فضای سبز 

در ادامه سید امیر سامع، خزانه دار و عضو 
هیات رئیسه شورای اسلامی شهر اصفهان 
اظهار کرد: همگرایی همه دستگاه ها و ارگان ها 
برای رفع مشکلات شهر، لازمه کار است، همه 
اطلاع داریم اصفهان باغ شهر بوده و حق آبه 
آن در طومار شیخ بهایی مشخص شده است. 
وی افزود: شهر اصفهان باید به یک گفتمان 
هماهنگ با استان های همجوار برسد تا مشکل 
رفع شود؛ در این راستا جدولی تعیین شده که 
سهم و نقش هر دستگاه و مسئولیت آنها در رفع 
مشکل آب اصفهان مشخص شده است. عضو 
هیات رئیسه شورای اسلامی شهر اصفهان 
عنوان کرد: فضای سبز اصفهان به نقطه بحرانی 
رسیده و این در حالی است که ما امانت دار 
میراث گذشته هستیم، اگر وسعت اصفهان را 
۴۰ هزار هکتار قائل باشیم کمتر از شش درصد 
از وسعت آن را فضای سبز، تشکیل داده است. 

سامع تصریح کرد: برخلاف تصور عمومی، آب 
موردنیاز فضای سبز شهر اصفهان، تنها نزدیک 
به ۴۰ الی۵۰ میلیون مترمکعب است که 
برداشت حال حاضر از همه موارد و منابع اعم از 
زاینده رود، چاه ها و پساب، کمتر از ۲۰ میلیون 
مترمکعب می باشد. وی اظهار کرد: زندگی در 
اصفهان تقریبا بدون سایه درخت و فضای سبز 
امکان ندارد و این نکته قابل تامل است. آبی که 
به درختان داده می شود، شاید مثلا حدود 
شش درصد از آن بخار شود و مابقی به سفره 

آب های زیرزمینی باز می گردد.

مناسب سازی صنایع اصفهان 
همگام با اقلیم منطقه

مصطفی نباتی نژاد، رئیس مرکز پژوهش های 
این  در  نیز  اصفهان  شهر  اسلامی  شورای 
برای  راهبردی که  نشست گفت: در سند 
رفع مشکل آب تدوین شده است، ذی نفعان 
اولویت بندی شده و نقشی برای آنها تعریف 
اتاق  به ظرفیت های  اشاره  با  می شود. وی 
اتاق  افزود:  این مشکل  برای رفع  بازرگانی 
در  را  شهری  مدیریت  تواند  می  بازرگانی 
رفع مشکلات اجتماعی یاری کند، در واقع 
پارلمان اقتصادی شهر، دغدغه های مختلفی 
را مطرح کرده است که پیگیری آنها می تواند 
نقش بسزایی در زمینه رفع مشکلات آب 
داشته باشد. رئیس مرکز پژوهش های شورای 
اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: تمرکز 
شورای اسلامی شهر بر روی شهرداری است 
و از این بابت چندین جلسه با شهرداری در 
این عرصه برگزار شده و میزان مصرف بهینه 
آب در فضای سبز، سوال شده و پیشنهاداتی 
هم مطرح شده که تا حصول نتیجه، پیگیر 

آنها هستیم. نباتی نژاد افزود: اتاق بازرگانی باید 
صنایع استان را متناسب با اقلیم شهر راهبری 
کند چرا که این سوال مطرح است که به راستی 
صاحبان صنعت استان چقدر براساس منافع 
استان بر روی سیاست های دولت تمرکز نموده 
اند؟ وی با بیان اینکه باید به درد مشترک برسیم 
زیرا هر تصمیمی که امروز گرفته شود، تبعات 
آن در سال های بعد مشخص می شود، تصریح 
کرد: این سوال مطرح می شود که اتاق بازرگانی 
نسل سوم با سه هزار عضو تا به امروز در زمینه 
حل مشکل آب اصفهان چه اقدامی انجام داده 

است و چگونه تصمیم گیری می کند؟

با شیوه چند ده سال گذشته 
تصمیم نگیریم

علی صالحی، سخنگوی شورای اسلامی شهر 
اصفهان نیز در این جلسه اظهار کرد: با توجه به 
مجموع جلسات کمیسیون ویژه آب و مناطق 
کم برخوردار تا به امروز، شورای شهر به عنوان 
مطالبه گر حق و حقوق مردم، موضوع آب را 
دنبال کرده و به عنوان نماینده مردم به این 
عرصه ورود کرده است. وی افزود: به طور کلی 
در جمع بندی جلسات به چند موضوع جدی 
رسیدیم  که نقطه مشترک همه اعضا، نهادها 
و سازمان ها است، اولین موضوع در مسئله آب، 
این است که باید به یک گفتمان مشترک در 
این زمینه برسیم زیرا این گفتمان نقش هر 
نهاد را در این زمینه تعیین می کند. سخنگوی 
شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: 
امروزه متاسفانه یک فضای غیر واقعی در 
خصوص خشکسالی، بحران آب در اصفهان 
و جاری شدن زاینده رود در رسانه های کشور 
و در اذهان مسئولان خارج از استان نقش 
بسته است. صالحی ادامه داد: انشقاق در بین 
مسئولان  می شود  باعث  اصفهان  نهادهای 
بگیرند  تصمیمی  ما  برای  استان  از  خارج 
که مطابق با واقعیت نیست لذا اگر گفتمان 
مشترک انجام نشود، در رسانه اینگونه تلقی 
می شود که مردم اصفهان یک زیاده خواهی 
در زمینه جاری شدن زاینده رود و چرخه 
صنعتی با آورده ۱۰۰ هزار میلیاردی در عرصه 
فولاد دارند. سخنگوی شورای اسلامی شهر 
اصفهان اظهار کرد: نکته دوم پس از گفتمان 
مشترک در موضوع آب، ترسیم راهبردهای 
مشترک است، ما در اصفهان مجموعه های 
بنیانی داریم که هرکدام برای خود  دانش 
کرد:  اضافه  صالحی  برداشته اند.  گام هایی 
نمی توان در سال ۱۴۰۰ با تصمیمات چند 
ده سال گذشته رفتار کرد، به راستی چقدر 
به مجموعه های دانش بنیان در استان میدان 
دادیم تا بتوانند آزمون و خطا کنند، ما باید به 
دنبال راه های جدید باشیم. وی تصریح کرد: 
مسائل امروز را با راهکارهای سال های گذشته 
نمی توان رفع کرد، البته تغییر پارادایم ها 
و  فراوان می طلبد  ریل گذاری ها، تلاش  و 
زمان بر است. سخنگوی شورای اسلامی شهر 
اصفهان یادآور شد: پای کار آمدن همه نهادها از 
مجموعه های دولتی تا بخش خصوصی لازمه 
کار است، باید با نگاه حل مسئله پا در میدان 

بگذاریم و به اقدام مشترک برسیم.

پرونده "آب" اصفهان روی میز مشترک شورای اسلامی شهر و اتاق بازرگانی قرار گرفت؛

وفاق همگانی برای تامین آب

citizen

 نوسان:مدیر منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان گفت: منطقه ۱۱ دارای 
8 میدان است که از نظر زیباسازی و فضای سبز نیاز به بازآفرینی 
و ترمیم داشت، از این رو، این طرح هم اکنون در مرحله اجرا است.

حسن محمدحسینی با اشاره به اجرای طرح های عمرانی، خدماتی و ترافیکی 
در منطقه ۱۱ اظهار کرد: احداث خیابان شهدای ورزشگاه در شمال خیابان 
امام رضا )ع( به طول یک کیلومتر و عرض ۲۵ متر با اعتبار ۹۸ میلیارد ریال 
آزادسازی و اجرا شده است که تا حدود ۱۵ روز دیگر آماده بهره برداری است. 
وی ادامه داد: با توجه به اینکه این خیابان در بافت محروم منطقه و در نقطه 
مشترک با خمینی شهر قرار دارد این طرح، به صورت مشارکتی با شهرداری 
خمینی شهر اجرا شده است و می تواند در رفع محرومیت برای این بخش 

تاثیر مطلوبی داشته باشد.
مدیر منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان از احداث تقاطع امام رضا )ع( و حسین 
آباد خبر داد و گفت: این بخش هم در ساعات پیک دچار مشکلات ترافیکی 
بود و شاهد تصادفات متعددی در این محدوده بودیم که با اجرای این طرح، 
این مشکلات برطرف خواهد شد. وی افزود: این طرح که با اعتبار ۳۵ میلیارد 

ریال اجرا شده است تا حدود یک و نیم ماه دیگر آماده بهره برداری می شود.
محمدحسینی با بیان اینکه احداث فاز نخست خیابان کاتب اصفهانی، حدفاصل 
خیابان امام رضا)ع( تا شهدای لیمجیر در چند روز آینده در مرحله اجرا قرار می 
گیرد، گفت: احداث زمین های روباز برای ورزش های بسکتبال، والیبال و ... در 
کنار پارک شهدای مدافع حرم از دیگر طرح های عمرانی در منطقه ۱۱ است 
که پیش بینی می شود با آغاز عملیات اجرایی، ظرف دو ماه تکمیل و بهره 
برداری شود. وی از دو طرح مشارکتی باغ بستنی و باغ گیاهان دارویی رهنان 
خبر داد و گفت: این دو باغ با توجه به برند رهنان که تهیه و فروش بستنی 
در این منطقه است، اجرایی می شود تا زمینه توسعه گردشگری و حضور 
کاربری های تجاری مرتبط را در منطقه ایجاد کند. مدیر منطقه ۱۱ شهرداری 
اصفهان افزود: در باغ بستنی رهنان همه مراحل تولید تا فروش این محصول در 
حضور مشتری صورت می گیرد و فضاهایی هم در قالب آلاچیق برای حضور 
شهروندان و گردشگران پیش بینی شده است. وی ادامه داد: در باغ گیاهان 
دارویی نیز فروش و تا حدودی کاشت گیاهان دارویی و تهیه و فروش دمنوش 
اجرایی می شود تا در این دو باغ، پاتوق شهری مناسبی برای مردم ایجاد شود.
محمدحسینی از اجرای فضای سبز ظهرآبادی در خیابان امام خمینی )ره(، 
پشت کارخانه سابق روغن نباتی خبر داد و گفت: این بوستان به لحاظ متراژ 
و کاربری هایی مانند ورزشگاه سرپوشیده، معابر، پیاده راه، جاده سلامت و 
... که در آن تعریف شده است، به عنوان یک طرح شاخص شهری اجرایی 
می شود. وی از آزادسازی بخش هایی از این طرح گفت و افزود: بوستان 
تا  و  متراژ ۸۵ هزار مترمربع ساخته خواهد شد  به  ظهرآبادی در فضایی 
کنون ۱۵ هزار متر آن تملک شده است. مدیر منطقه ۱۱ شهرداری اصفهان 
تصریح کرد: از آنجائیکه سرانه فضای سبز شهروندان در این منطقه تنها هفت 
مترمربع است، ساخت این بوستان می تواند به افزایش سرانه فضای سبز و 
بهبود فضای کیفی منطقه کمک کند. وی از ساماندهی میادین منطقه خبر 
داد و گفت: منطقه ۱۱ دارای ۸ میدان است که از نظر زیباسازی و فضای 
سبز نیاز به بازآفرینی و ترمیم داشت و این طرح هم اکنون در مرحله اجرا 
است. محمدحسینی از اجرای تدابیری برای بازگشایی گلوگاه های منطقه 
به خصوص در محلات گفت و تاکید کرد: وجود ۱۰۷ گلوگاه در منطقه 
۱۱، ضرورت این کار را دوچندان کرده است و یکی از این طرح ها، اصلاح
تقاطع های خیابان شریف شرقی است. در بخش هایی از منطقه هم بازگشایی 

به صورت آزادسازی و بازآفرینی بافت فرسوده صورت می پذیرد.

توسعه گردشگری رهنان
با رونمایی از باغ بستنی

کمیسـیون آب و مناطـق کـم برخوردار شـورای اسـلامی شـهر اصفهـان با موضوع »بررسـی 
ظرفیت هـای متقابـل بخـش خصوصـی و مدیریت شـهری بـه منظـور رفع مشـکلات حوضه 
آبریـز زاینـده رود و بحران هـای زیسـت محیطی در اسـتان و شـهر اصفهان« به درخواسـت اتـاق بازرگانی، 
صنایـع، معـادن، کشـاورزی اصفهـان برگـزار شـد. رئیـس کمیسـیون آب و مناطق کـم برخوردار شـورای 
اسـلامی شـهر در این جلسـه اظهـار کـرد: خوشـبختانه همراهی نهادهـای تصمیم سـاز و تصمیم گیر شـهر 

اصفهـان را بـرای احقـاق حق مـردم در صحنه عمل شـاهد هسـتیم.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

 نوســان : مدیــر پژوهــش، خلاقیت و 
فناوری هــای نویــن شــهرداری اصفهان 
گفــت: یازدهمیــن ایده کاپ شــهری به 
تبیین شــخصیت »چهارباغ« می پردازد و 
ذی نفعان و شــهروندان می توانند ایده های 
خــود در حوزه های اقتصــادی، اجتماعی، 
فرهنگی و کالبدی چهارباغ را در ســامانه  

my.isfahan.ir ثبت کنند.
 به گزارش نوسان به نقل از ارتباطات رسانه 
ای شــهرداری اصفهان، مرتضی نصوحی با 
اشاره به برگزاری ایده کاپ »چهارباغ زندگی؛ 

تبیین شخصیت چهارباغ اصفهان« ویژه همه 
شهروندان، کارشناسان و جامعه علمی فعال 
در زمینه های فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و 
کالبدی اظهار کرد: این ایده کاپ با همکاری 
مدیریت پژوهش، خلاقیت و فناوری های 

نوین برگزار می شود. 
وی ادامه داد: با توجه به اینکه شهردار اصفهان 
بر سه موضوع، هوشمندسازی، میز محلات و 
میز فرهنگ تاکید دارد، میز فرهنگ درصدد 
است تا از طریق برگزاری ایده کاپ، شخصیت 
چهارباغ اصفهان را در وضعیت کنونی، تبیین 

نماید.مدیر پژوهش، خلاقیت و فناوری های 
نوین شهرداری اصفهان گفت: درباره وضعیت 
کنونی چهارباغ، نظرات مختلفی وجود دارد 
و بر همین اســاس، جمع بنــدی مدیریت 
شــهری به منظور برگزاری ایــده کاپی با 
هدف دریافت پیشنهادات اقشار و ذی نفعان

مختلف بوده است.
وی با بیان اینکه پیشنهادات مردم می تواند 
در حوزه های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی 
و کالبدی مطرح شــود، افزود: مهلت ارسال 
ایده های شهروندان به ایده کاپ یازدهم شهر 

اصفهان تا ۱۵ بهمن ماه ســال جاری است.
نصوحی همچنین بیان کرد: ایــن ایده ها 
در درگاه ثبت طرح هــا و ایده ها، یعنی میز 
خدمت غیرحضوری شهرداری اصفهان به 
آدرس my.isfahan.ir در بخــش »ایده 

کاپ چهارباغ زندگی«، قابل ثبت است.
وی خاطرنشــان کرد: این ایده ها، از سوی 
میز فرهنگ بررسی می شــود و اعضای این 
میز، شــاخص ها و معیارهای مشــخصی 
را برای ارزیابی پیشنهادات ارسالی، مد نظر 

خواهند داشت.

مدیر پژوهش، خلاقیت و فناوری های نوین شهرداری اصفهان اعلام کرد:

یازدهمین ایده کاپ شهری به موضوع »چهارباغ« می پردازد

 نوسان :رئیس کمیســیون اقتصادی، حقوقی و گردشگری شورای 
اسلامی شهر اصفهان گفت: عمر ناوگان اتوبوسرانی بیش از ۱۰ سال است 
و حدود ۶۰۰ اتوبوس در خطوط وجود دارد که نسبت به گذشته کاهش 
پیدا کرده است، در این راستا باید سالانه ۲۰۰ تا ۳۰۰ اتوبوس به ناوگان 

اصفهان اضافه تا بخشی از مشکلات حمل و نقل عمومی برطرف شود.
عباس حاج رسولی ها با اشاره به مطالبات مردم برای جاری شدن آب در زاینده 
رود اظهار کرد: ۲۰ ســال پیش قرار بوده که پروژه بهشت آباد اجرا شود، اما این 
پروژه اخیراً در مکاتبات مسئولان نیز فراموش شده است؛ اگر سال آینده فکری 
برای این پروژه نشود، سالیان سال زاینده رود را خشک خواهیم دید. وی افزود: 
بارگذاری زیادی به صورت غیرقانونی بر زاینده رود ایجاد شده که دولت باید برای 
آن تدبیری بیندیشد و در ارتباط با تخصیص های بدون حساب نیز دولت باید 
پاسخگو باشد، از این موضوع نباید به راحتی گذشت، هرچند کار سنگینی است 
و این را قبلاً هم عنوان کرده ایم. وی ادامه داد: حداقل خواسته مدیریت شهری 
جاری شــدن آب در زاینده رود اســت که در این باره اتفاق جدیدی نیفتاده و 
می بینیم بارهای جدیدی نیز بر رودخانه ایجاد می شود در این راستا نمایندگان 

مجلس در این باره باید اقدام کنند و به داد مردم برسند.
حاج رسولی ها با اشاره به روند اجرای پروژه قطار سریع السیر اصفهان _ تهران 
گفت: با توجه به اینکه چین در ایــن پروژه نقش دارد، با قطعی شــدن پروژه 
همکاری ۲۵ ســاله ایران و چین می توان از این فرصت بیشتر بهره برد، البته از 
این پروژه شیراز، اصفهان، قم و تهران بهره می برند و مهمترین نکته آن انتقال 
تکنولوژی است. وی با بیان اینکه برای خط دوم و سوم مترو و الحاق پروژه متروی 
بهارستان به اصفهان و شاهین شهر ۵۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است، گفت: 
معتقدیم که این هزینه کامل باید توسط دولت پرداخت شود، اما بار ۵۰ درصدی 

آن را بر دوش مردم گذاشته ایم و از آنها عذر می خواهیم.

از مردم عذر می خواهیم
رئیس کمیسیون اقتصادی شورای شهر اصفهان:
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تحلیل

 نگاه     

محبوب صادقي، مدیر اداره اطلاعات بانکي در بانک مرکزي گفت: باهدف کاهش مطالبات 
معوق، بانک ها مکلف شدند قبل از پرداخت تسهیلات براي متقاضي وام استعلام اعتبارسنجي 
اخذ کنند. وي همچنین رقم و سابقه چک هاي وصول یا برگشت شده متقاضیان را از دیگر 
معیارهاي تعیین امتیاز اعتبارسنجي مشتریان شبکه بانکي برشمرد و افزود: بررسي 
سابقه پرداخت به موقع قبوض جرایم رانندگي و همچنین برق و گاز از دیگر مواردي 
است که مي تواند در تعیین امتیاز اعتبارسنجي  متقاضیان  تسهیلات  بانکي موثر  باشد.

بانك ها موظف به اعتبارسنجی متقاضی وام شدند
روابط عمومي بورس اعلام کرد: پاداش هیات مدیره شرکت بورس متعلق به اشخاص 
حقیقي نیست و مربوط به شرکت هاي سهامدار است و پاداش ۹۱۰ میلیون توماني که در 
صورت هاي مالي شرکت بورس تهران اعلام شد، در دولت گذشته تصویب شده و مربوط 
به سال گذشته )سال مالي ۱۳۹۹( است که در مجمع تیرماه به تصویب رسیده و در 
صورت هاي مالي شهریور ماه سال جاري صرفا افشا شده است. رویه اي که هر ساله بوده و در 

تمامي گزارش هاي شش ماهه سال هاي گذشته وجود داشته است.

ماجراي پاداش 910 میلیون توماني بورس تهران

خط فقر
 4 میلیون توماني!

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان: بانک مرکزی نماگرهای اقتصاد ایران در سه ماهه دوم 
۱۴۰۰ را منتشر کرد. داده های ارائه شده در این گزارش افت سرعت 
رشد اقتصادی در فصل دوم سال را تایید می کند. بررسی آمارهای 
بانک مرکزی نشــان می دهد که در هر دو فصل بهار و تابستان، 
ارزش افزوده بخش نفتی بیشــتر از بخش غیرنفتی بوده است. 
اگرچه بخش نفت و خدمات سهم زیادی در رشد اقتصادی بهار 
امسال داشته اند، اما از سرعت رشــد این دو در تابستان کاسته 
شده است. ضمن آنکه رکود در بخش ساختمان در سه ماهه دوم 
سال نیز تشدید شده است. روند رو به بهبود صادرات در بخش تراز 
پرداخت ها اما می تواند مشخصه بارز این گزارش باشد. آنچه می 
خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل اقتصاد 

ایران را به خود معطوف کرد؛
بازپس گیری سهم اقتصاد در حوزه صادرات

مطابق اطلاعات ارائه شده، مجموع کل صادرات کشور در شش ماهه امسال 
به ۳۶/۱ میلیارد دلار رسیده که نسبت به سه ماهه اول ۱۴۰۰ و همچنین 
شش ماهه اول سال ۹۹ دو برابر شده است. سهم صادرات نفتی از این 
رشد ۱۸/۶ میلیارد دلار و سهم صادرات غیرنفتی نیز ۱۷/۴ میلیارد دلار 
بوده است. به نظر می رسد اقتصاد ایران بعد از سه سال متوالی کاهش توان 
صادراتی، در حال بازپس گیری سهم خود در حوزه صادرات نفتی و غیرنفتی 
باشد. سرعت این بهبود در صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات و احیای برجام 
نیز بیشتر و برگشت به جایگاه رشدهای بالای اقتصادی را امکان پذیر خواهد 
کرد. هرچند اطلاعات ارائه شده می تواند حامل پیام های خوشی برای اقتصاد 
باشد، اما رشد ۶۳ درصدی خروج سرمایه در تابستان امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته از وضعیت نگران کننده سرمایه گذاری در کشور خبر 

می دهد، مساله ای که می تواند حرکت موتور رشد اقتصادی را مختل کند.

تفاوت ایراني ها و اروپایي ها در صاحب خانگی
به دلیل نبود آمار دقیق از وضعیت ملکي- سکونتي خانوارها، گزارش هاي 
دقیقي از وضعیت مالکیت یا مستاجر بودن خانوارهاي شهري و روستایي 
در دست نیست. بهروز ملکي کارشناس اقتصاد مسکن اظهار کرد: یکي از 
تصورات ناصحیحي که در کشور ما رواج دارد این است که بسیاري فکر 

مي کنند بیشتر مردم اروپا مستاجر هستند. 
درحالي که طي سال ۲۰۲۰ میلادي ۷۰ درصد از جمعیت اتحادیه اروپا در 
خانه اي زندگي مي کردند که مالک آن بودند و ۳۰ درصد بقیه در خانه هاي 
اجاره اي زندگي مي کردند. وي افزود: این میزان تصرف ملکي و اجاره اي 
تقریبا با ایران برابر است و اینکه برخي از میزان بالاي تصرف مِلکي در کشور 

ما مي گویند انگاره ناصوابي است. 
کارشناس اقتصادي ادامه داد: اداره آمار کمیسیون اتحادیه اروپا )یورواستات( 
با انتشار گزارشي در مورد وضعیت مالکیت و اجاره منازل مسکوني در 
کشورهاي عضو این اتحادیه طي سال ۲۰۲۰ اعلام کرد که بیشترین سهم 
مالکیت در روماني ثبت شده، کشوري که ۹۶ درصد از جمعیت آن در 

خانه هایي زندگي مي کرده اند که مالک آن بوده اند.

خرید نان کارتي مي شود؟
مسعود میرکاظمي، رییس سازمان برنامه و بودجه روز سه شنبه و در حاشیه 
نشست کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور در مورد تغییر 
در خرید نان اظهار داشت: دولت در حال بررسي طرح کارتي کردن خرید 
نان است و از این پس یارانه نان از طریق کارت به نانوا پرداخت مي شود و 
افراد نان را به همان قیمت قبل خریداري خواهند کرد، البته بانک مرکزي 
و وزارت اقتصاد هنوز در حال آماده سازي زیرساخت آن هستند و فعلا بحث 
ارز نهاده ها مطرح است و موضوع گندم و دارو براي مرحله دوم قرار داده 
شده است.از جزییات این طرح اطلاعاتي به بیرون درز پیدا نکرده، اما مبناي 
کلي این طرح بدین صورت است که یک کارت خاص براي خرید نان در 
اختیار عامه مردم قرار گیرد. هر شهروند براي خرید نان از این کارت استفاده 
مي کند و در واقع بهاي یک نان را به صورت یارانه اي پرداخت مي کند. در 
مقابل با هر تراکنش این کارت، مابه التفاوت به حساب نانوا پرداخت مي شود.  

بدون شک چنین روشي در پرداخت پول نان بدون چالش نخواهد بود. 

قیمت شکر رشد 7۲ درصدي داشت
اخیرا انجمن صنفي کارخانه             هاي قند و شکر ایران اعلام کرده که طبق قانون 
جدید معافیت مالیات  ارزش افزوده، شکر از بخش معافیت             هاي مالیاتي حذف 
شده و از تاریخ ۱۳ دي ماه تولیدکنندگان این ماده باید ۹ درصد مالیات بر 
ارزش افزوده آن را پرداخت کنند. اگرچه این حذف معافیت مالیاتي سر 
و صداي چنداني در بازار نداشت اما به باور کارشناسان مي تواند تبعاتي 
همچون افزایش قیمت شیریني و کیک را به دنبال داشته باشد و پس از 
آجیل، خرید این نوع خوراکي ها نیز از عهده طبقات متوسط و آسیب پذیر 

جامعه بر نیاید. 
غلامعلي حسني، دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایي ایران در مورد افزایش 
نرخ شکر گفت: »تا چند ماه گذشته قیمت شکر در بخش صنف و صنعت 
۶ هزار و ۶۵۰ تومان بود و این نرخ براي مصرف کننده ۸ هزار و ۷۰۰ 
تومان تعیین شده بود. پس از آن قبل از آغاز به کار دولت سیزدهم در 
۱۹ شهریورماه یک هزار تومان دیگر این نرخ ها بالا رفت ضمن آنکه این 
کالا همیشه در بازار آزاد بین هزار و پانصد تا ۲ هزار تومان بالاتر از نرخ 
مصوب قیمت گذاري مي شود. تا اینکه اخیرا زمزمه هاي شکر با نرخ ۱۳ هزار 
و ۳۰۰ تومان هم به گوش مي رسد که البته در بازار آزاد این نرخ حدود 

۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان است.«

تشدید رکود در ساختمان

بازار  که  باورند  این  بر  تحلیلگران  اغلب 
اصلاح  گذشته  سال   ۱/۵ طی  سرمایه 
مناسبی انجام داده است و در حال حاضر 
بسیاری از سهم ها در سطح ارزندگی قرار 
گرفته اند. در این میان طی هفته های اخیر 
نرخ بهره بین بانکی و نرخ بازدهی اوراق 
دولتی نیز که به عنوان متغیرهای مهم 
شناخته  سرمایه  بازار  معاملات  روند  در 
می شدند، در مسیر کاهشی قرار گرفته اند. 
گذشته  هفته های  طی  دیگر  سوی  از 
ستاد اقتصادی دولت هم ۱۰ بند حمایتی 
با بودجه ۱۴۰۱ برای بهبود  را همراستا 
وضعیت بورس تصویب کرد که پیش بینی 
درآورد.  به حرکت  را  بازار  بتواند  می شد 
اگرچه این مصوبات توانست شاخص کل را 
برای چند روز سبز نگه دارد، اما طی دو هفته 
اخیر بازار مجددا به مسیر نزولی بازگشته و 
به نظر می رسد هیچ کدام از این متغیرهای 
مثبت نتوانسته اند اثر ملموسی در ترمیم 

بی اعتمادی سهامداران برجا بگذارند. 
طی  بین بانکی  بهره  نرخ  که  حالی  در 
نیز  از مرز ۲۱ درصد  هفته های گذشته 
عبور کرده بود اما اکنون دو هفته است که 
این نرخ در مسیر کاهشی قرار گرفته و به 
کانال ۲۰ درصد بازگشته است. نرخ بهره 
بین بانکی برای بازار سرمایه از اهمیت بالایی 
برخوردار است و کارشناسان بر این باورند 
که نوسانات این نرخ به سرعت آثار خود را 
در هزینه های تولید شرکت ها و به تبع آن، 
روند سرمایه گذاری در بورس نشان می دهد. 
طی ماه های گذشته روند افزایشی این نرخ، 
همواره به عنوان تهدیدی برای معاملات 
بازار قلمداد می شد و نمودارها حاکی از روند 
متضاد شاخص های بازار سرمایه و نرخ بهره 
بین بانکی بوده است؛ به نحوی که در اغلب 
مقاطع، حرکت صعودی نرخ بهره بین بانکی، 
تحرک شاخص های بازار به سمت پایین را 
در پی داشته است. انتقادها از روند افزایشی 
نرخ بهره بین بانکی در نهایت توانست توجه 
ستاد اقتصادی دولت را به خود جلب کند، به 
نحوی که تعدیل نرخ بهره بین بانکی تا سقف 
۲۰ درصد به عنوان یکی از بندهای بسته 
۱۰گانه حمایت دولت از بازار سرمایه تصویب 
شد. با این حال با وجود آثار مثبتی که 

کاهش نرخ بهره بین بانکی برای بازار سرمایه 
خواهد داشت، اما واکنش بازار به این روند 
مثبت نبوده است و طی هفته های گذشته 
کاهشی  غالبا  سرمایه  بازار  شاخص های 
بوده اند. کارشناسان بازار سرمایه بر این باورند 
که در حال حاضر معامله گران با ابهامات 
روبه رو  دادوستدها  به  ورود  برای  زیادی 
هستند و رشد بورس نیازمند محرک های 

قوی تر و بیشتری است.

سیگنال های مثبت بی فایده!
در کنار کاهش نرخ بهره بین بانکی و کاهش 
عرضه و فروش اوراق دولتی در بازار سرمایه، 
سیگنال های مثبت دیگری هم به بازار ارسال 
کانال های  در  دلار  نرخ  تثبیت  می شود. 
بالای ۲۶ هزار تومان،  کاهش ملموس و 
امیدوارکننده نرخ ارز نیمایی و آزاد، افزایش 
قیمت جهانی نفت و دیگر کامودیتی ها یا 
ثبات آنها در کانال های بالای مورد انتظار 
و بندهای حمایتی بودجه ۱۴۰۱ از جمله 
سیگنال های مثبتی است که بازار سرمایه 
می کند.  دریافت  اقتصادی  متغیرهای  از 
این سیگنال ها به ویژه با اصلاح یک سال 
و نیم گذشته و رسیدن سهم ها به سطح 
ارزندگی تقویت می شوند. سازمان بورس 
نیز طی هفته های اخیر تلاش کرده است 
با تغییر برخی ریزساختارهای معاملاتی، 
مسیر دادوستدها را هموار کند. با این حال 
اما بازار سرمایه هنوز در مسیر نزولی گام 
برمی دارد و هیچ گونه واکنش مثبتی به 
تحولات پیرامونی خود نشان نداده است، به 
نحوی که حتی روز گذشته هم با وجود اعلام 
کاهش نرخ بهره بین بانکی،  شاخص های بازار 
سرمایه منفی بود و ارزش معاملات خرد نیز 
به کمترین میزان خود طی هشت ماه اخیر 
رسید. گفته می شود بازار همچنان از عدم 
اعتماد رنج می برد و از همین رو نقدینگی 
تازه به عنوان موتورمحرکه بازار تمایلی برای 

ورود به معاملات ندارد. 
بدین ترتیب به نظر می رسد در صورتی که 
ابهامات سیاسی و بودجه ای همچنان باقی 
باشند و بازار نتواند اعتماد ازدست رفته را 
بازیابد، وضعیت بورس به همین منوال ادامه 

خواهد داشت.

سرعت گیر رشد بورس
پرندیس کوثری کارشناس بازار سرمایه به 
تاثیر عمیق بی اعتمادی سهامداران بر روند 
رکودی بازار سرمایه اشاره کرد و در گفت و گو 
با »جهان صنعت« گفت: »برای بررسی علت 
رکود بازار باید به دوران عقب بازگشت، 
زمانی که رشد های بی رویه و غیرمنطقی 
باعث خدشه دار شدن اعتماد سهامداران 

شد. 
اگر با افرادی که در ماه های مرداد و شهریور 
سال ۱۳۹۹ وارد بورس شدند صحبت کنیم 
کاملا متوجه می شویم که اکنون تمام این 
افراد از بورس فراری هستند و این ترس 
است،  داشته  ادامه  دومینویی  به صورت 
به نحوی که افرادی که چند ماه آخر سال 
۹۹ وارد بازار شده اند همه را از بازار فراری 
می دهند و به دیگران هم توصیه می کنند 

که به هیچ عنوان وارد بازار سرمایه نشوند.« 
کوثری تصریح کرد: »در تمام این ۱۶ سالی 
که من در بورس فعالیت داشته ام بالا و 
بازار دیده ام ولی  پایین های زیادی را در 
هیچ گاه چنین روندی که امروزه با آن در 
بازار سرمایه مواجه هستیم را ندیده بودم.« 
کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد: »شاهد 
تورم زیادی در سطح جامعه بوده ایم، اما در 
مقابل، بازار سرمایه نزولی بوده و ارزش سهام 

کاهش یافته است.« 
وی می افزاید: »بی ارزش بودن سهم ها در 
حالی است که تولید و فروش شرکت ها هیچ 
مشکلی ندارند و گزارش های خوبی هم ارائه 

می دهند.« 
کوثری در رابطه با عوامل تشدید بی اعتمادی 
در میان سهامداران اضافه کرد: »از سوی 
دیگر به وعده هایی هم که داده اند عمل 
نکرده اند و از همین رو دیگر هیچ وعده ای 
تاثیری  و  نمی برد  پیش  از  را  کاری  هم 
تصریح  سرمایه  بازار  کارشناس  ندارد.« 
به  نسبت  کسی  نمی کنم  »فکر  کرد: 
ارزندگی سهام شک داشته باشد، در حال 
نیست  گونه ای  به  قیمت سهم ها  حاضر 
نباشند،  ارزنده  سرمایه گذاری  برای  که 
و  نادرست  شتابزده،  تصمیم های  اما 
غیرکارشناسی تکرارشونده در واقع کمک به 
ادامه ریزش ناشی از عدم اعتماد بوده است.«

بورس را نمی شود ساده کرد!
در  اقتصادی  کارشناس  مولوی،  پیمان 
نوشت:  اقتصاد  دنیای  روزنامه  یادداشت 
وقتی در سال ۱۳۹۸ در انتهای سال دیگر 
کسی نمانده بود تا در صف دعوت مردم 
به بورس قرار نگیرد و همه از هم پیشی 
ساده   سازی  آن  بود  معلوم  می   گرفتند، 
کارش را می کند و بسیاری از افراد در سطوح 
مختلف بدون درک ریسک و لاجرم مدیریت 
ریسک در حال ساده   سازی بازار سرمایه 

هستند. 
بورس را نمی شود ساده کرد. بورس اصولا 
ریسک  مهم تر  همه  از  و  بوده  پیچیده 
است؛  آن  لاینفک  جزو  سیستماتیک 
ساده سازی  از  دولت   ها  بود  خوب  چه 
دست  اکوسیستم  این  ساده انگاری  و 
نوسان   دامنه  حذف  مثلا  برمی داشتند، 
و  بخشنامه   ای  و  دستوری  اقتصاد  یا 
قیمت گذاری که خود از مظاهر ساده   سازی 
اکوسیستم اقتصاد است. اگر دامنه نوسانی 
امروز شاهد  تا  ما  نبود  مرداد ۱۳۹۹  در 
البته  و  نبودیم  اعصاب  جنگ  همه  این 
بازار  بازیابی طبیعی  شاهد  می توانستیم 
اقتصادی   کارشناس  این  باشیم.  سرمایه 
اضافه کرد: در تحلیل وضعیت کنونی بورس 
آنچه که نباید از آن غافل شویم این است 
که عدم تناسب در بازدهی یک بازار به مرور 
توسط بازارهای موازی جبران می شود.  تا 
در  خطرناک  ساده   سازی   های  که  زمانی 
اقتصاد ایران ادامه دارد و رویکرد سیستمی 
اقتصادی  شاهد  نداریم،  اکوسیستم  به 

ذی نفعانه خواهیم بود. 
نتیجه این امر هم چیزی نیست جز اینکه 
برخی از این ساده   سازی   ها منفعت می   برند 
و مانند تخصیص ارز ۴۲۰۰، قیمت گذاری 
دستوری سیمان و فولاد و مرغ با تکیه بر 
شعارهای حمایتی، از این نگاه یاد شده 
به بازار سرمایه برای خود منافعی دست و 
پا خواهند کرد. مولوی ادامه داد: مشکل 
اصلی اما این است که با دخالت در یک بازار، 
مکانیزم   های عادی حاکم بر اقتصاد دچار 

خدشه می شود.
 این به آن معناست که برای بازگرداندن 
شرایط به حالت عادی باید از سایر بازارها 
و  مساله  ساده   سازی  شود.  حمایت  نیز 
تصمیم گیری بر اساس آن در نهایت منجر به 
عدم تعادل در اکوسیستم و بازارها می شود. 
البته اینکه می   گوییم بازار باید کار خودش 
را انجام دهد به این معنا نیست که دولت 
نقشی برای سیاستگذاری ندارد. بلکه به 
این معناست که سیاستگذاری دولت باید با 

هدف رشد اقتصادی باشد.

ترس دومینویی

وزیر  معاون  نوسان:گفته هاي   
کار، رفاه و تامین اجتماعي مبني 
بر خط فقر ۴ میلیــون توماني 
در کشــور و خط فقــر حدود
۵ میلیــون تومــان در تهران، 
در  را  واکنش هایــي  همچنان 
فضاي مجــازي و در بین فعالان 

اقتصادي به دنبال دارد. 
اگرچه به نظر مي رسد گفته هاي معاون 
وزیر رفاه درخصوص خط فقر مربوط به 
سال ۹۹ باشد و نه سال جاري، اما اعمال 
نصفه و نیمــه آمارها و مهم تــر از همه 
تضادي که با کف جامعه و واقعیت بازار 
دارد، باعث شده بسیاري از افراد اعتماد 

خود به داده ها را از دست بدهند. 
به گفته یکي از اعضاي هیات نمایندگان 
اتاق بازرگاني تهران، »فعالین اقتصادي 
که در حوزه تولیــد، واردات یا صادرات 
کار مي کنند، دیگر بــه آمارهایي که در 
چند ســال اخیر داده مي شــود اعتماد 
نمي کنند. اگر بخواهند از این آمار استفاده 
کنند باید ضریب خطاي بسیار زیادي را 
درنظر بگیرند که مسلما چندان کمکي 
هم نمي کند. مهراد عبــاد درخصوص 
داده هایي که طي چند روز اخیر بســیار 
مورد توجه محافل اقتصادي قرار گرفته، 
گفــت: »معــاون وزیر چنــدي پیش 
درخصوص خط فقر صحبــت و آن را ۴ 
میلیون تومان براي یک خانواده ۴ نفره 
اعلام کرد. این اظهارنظر با آمارهاي قبلي 
که ارایه مي شــد، اختلاف زیادي دارد. 
ما در ایــران آمار دقیقــي در مورد هیچ 
موضوعي نداریم. هر آمــاري که وجود 
دارد با خطاي بالایي است که شامل خط 
فقر هم مي شود. با وضعیت هزینه هاي 
مسکن، مواد غذایي و... به نظر مي رسد 
که میزان خط فقر بســیار بیشتر از این 
ارقام باشــد. اگر خانواده اي بخواهد در 
طول ماه فقط چند بار گوشــت بخورد 
چند برابر این ۴ میلیون تومــان را باید 
صرف کند. ۴ میلیــون تومان براي یک 
خانواده ۴ نفره خط فقر نیست بلکه خط 
مرگ است اگر در شهرهاي بزرگ خانه 
نداشته باشــند، فقط باید نان خشک 
بخورند.« عبــاد در بخــش دیگري از 
سخنان خود ضمن اشاره به این موضوع 
که در مواردي از این دست طي چند روز 
گذشته در کشور بسیار زیاد شده، ادامه 
داد: »در بدنه دولت، سازمان هاي مختلف 
اظهارنظرهاي متفاوتي مي کنند. گاهي 
این اظهارنظرها ماننــد همین موضوع 
خط فقر ۴ میلیون توماني بسیار رادیکال 
و گاهي هم بسیار پوپولیستي است. در 
مجموع آمار درستي در اقتصاد ما وجود 
ندارد. یکــي از آمارهاي بســیار مهمي 
که یک بازرگان نیــاز دارد آمار واردات و 
صادرات کشور اســت که در چند سال 

گذشته چنین آماري را نداشتیم. 
البته بــه تازگي این اطلاعات منتشــر 
شده اما دقیق نیســت.« او ضمن انتقاد 
از آمارهاي اشــتباه منتشر شده، گفت: 
»مرجع رسمي آمار ما دو نهاد مختلف 
هستند که آمارهاي منتشــره آنها در 

بسیاري موارد مغایرت دارد. 
براي یک بازرگان مهم ترین موضوع ثبات 
است تا بتواند برنامه دقیق داشته باشد. 
براي این برنامه ریزي نیاز به آمار دقیق و 

درست دارد. 
یک صادرکننده براي انجام صادرات به 
سختي مي تواند اطلاعات و آمار به دست 
بیــاورد. براي مثال اگر کســي بخواهد 
اکسیژن و نیتروژن تولید کند، نمي تواند 
آمار دقیقي پیدا کند که واقعا چه تعداد 

تولیدکننده در این زمینه وجود دارند..«

در حالی که نرخ بهره بین بانکی طی هفته های گذشته از مرز ۲۱ درصد نیز عبور کرده بود اما اکنون 
دو هفته است که این نرخ در مسیر کاهشی قرار گرفته و به کانال ۲۰ درصد بازگشته است. با این 
حال با وجود آثار مثبتی که کاهش نرخ بهره بین بانکی برای بازار سرمایه خواهد داشت، اما واکنش بازار به این 
روند مثبت نبوده است و پس از خروج کامل سرمایه   هایی که در دوره رونق سال ۹۹ وارد بورس شده بودند حالا 
سهامداران قدیمی نیز به جرگه فروشندگان پیوسته   اند. آمارها نشان می دهد از ۲۰ مرداد ۹۹ تا پایان دادوستدهای 
روز چهارشنبه)۲۲ دی   ماه( بیش از ۹8 هزار و 7۲۰ میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شده که ۳ هزار و 

۲۳7 میلیارد تومان بیشتر از سرمایه   ای است که در ۵ ماه نخست سال ۹۹ به تالار شیشه   ای وارد شده بود.

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

با وجود آثار مثبت کاهش نرخ بهره بین بانکی، اما واکنش بازارسرمایه مثبت نیست!؟
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منابع خبري هندي اعلام کردند که صادرات چاي هند به ایران به دلیل مشکلات پرداخت 
در مقایسه با سطح پیش از شیوع پاندمي در سال ۲۰۱۹ نصف شده و امسال که سریلانکا 
با ایران براي پرداخت بدهي نفتي معوقه خود توافق تهاتري کرده است، افت بیشتري پیدا 
خواهد کرد. در سال ۲۰۱۹ هند حدود ۵۳ میلیون کیلوگرم چاي به ایران صادر کرد، 
اما صادرات چاي در سال ۲۰۲۰ به ۲۹ میلیون کیلوگرم و در سال ۲۰۲۱ به ۲۱ میلیون 

کیلوگرم کاهش پیدا کرد که ناشي از مشکلات پرداخت بود.

برخي شنیده هاي غیر رسمي حاکي است در روزهاي اخیر شرکت هاي هواپیمایي در 
نشستي درون تشکلي تصمیم گرفته اند با توجه به کاهش تقاضاي سفرهاي هوایي 
)Low Season( رقم ۶۰۰ هزار تومان را به عنوان کف قیمتي فروش بلیت تعیین 
کنند. بهانه شرکت هاي هواپیمایي براي صدور این نرخنامه جدید، ابلاغ مصوبه ستاد ملي 
مقابله با کرونا مبني بر الزام ایرلاین ها به فروش بلیت پروازهاي داخلي حداکثر تا ۶۰ 

درصد ظرفیت هر هواپیما از ابتداي آبان ماه ۱۳۹۹ بود.

 نوســان:بانک مرکــزي در 
گزارش نماگرهــاي اقتصادي 
عنــوان کــرده تعــداد کل 
پروانه هاي ساخت وســاز براي 
کل مناطق شــهري از ۱۱8.۶ 
هزار فقره در سال ۹۶ به ۱۶۳.۴ 

هزار فقره در سال ۹۹ رسید. 
این در حالي اســت کــه پروانه هاي 
صادرشــده براي تهران طي این مدت 
کاهشي ۴۱ درصدي داشته و از ۱۰.۳ 
هزار فقــره به ۷.۲ هزار فقره رســیده 

است. 
نکته در این اســت که علاوه بر کاهش 
تعداد پروانه هاي ســاختماني صادره 
در تهران، ســطح زیربناي واحدهاي 
ساخته شــده نیــز کم شــده؛ ۱۲.۸ 
میلیون مترمربــع در مقابــل ۱۰.۸ 
میلیون مترمربع. تغییر جهتي کاملا 
قابل پیش بیني براي متقاضیان مسکن. 
دیگر گزارش این نهاد پولي از تحولات 
آذرماه بازار مســکن در پایتخت نشان 
داد که متوســط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکوني به ۳۲.۵ میلیون تومان 
افزایش یافته که حــدود ۳۱ درصد از 
کل خانه هایي که در ایــن ماه معامله 
شــدند بین ۵۰ تا ۷۰ متر مســاحت 
داشته اند. با کنار هم قراردادن داده هاي 
بانک مرکزي از تحولات بازار مســکن 
پایتخــت و نماگرهاي ســاختماني 
کشــور مي توان به این نتیجه رســید 
که در شش ماه نخســت سال جاري 
این بخش در تهران به رکــودي وارد 
شده که یکي از نشــانه هاي آن تورم 
۷۱۰ درصدي بــراي تولیدکنندگان 
مصالح ساختماني و ۴۳۳.۵ درصدي 
براي خدمات ساختماني تا آخر سال 
گذشته است. با توجه به روندي که در 
سال ۹۹ و شش ماه نخست سال جاري 
وجود داشته، به نظر نمي رسد متوسط 

قیمت خانه در تهران کاهش یابد. 
دولت درصدد است بار دیگر به میدان 
ساخت مسکن وارد شود و مانند طرح 
مسکن مهر، افراد آسیب پذیر و متوسط 

را خانه دار کند. 
اگرچه آورده اولیه و اقســاط این طرح 
نیــز جنجال هاي زیادي بــه پا کرده؛ 
۱۵۰ میلیون تومان بــراي گرفتن وام 
۴۵۰ میلیــون تومانــي، ۳۶۵۰ برابر 
حداقل دریافتي یک فرد متاهل یا یک 

فرزند است. 
در صورت ثبت نام این افراد مي بایست 
ماهانه بیــن یک میلیــون ۸۰۰ هزار 
تــا ۴ میلیــون و ۲۰۰ هــزار تومان 
اقســاط پرداخت کنند که با توجه به 
تورم و ســود ۱۸ درصدي تسهیلات

 افزایش مي یابد. 

این تغییر نام بزرگ و علنی، بیش از ســوال 
»چرا«، یک سوال مهم تر را به ذهن ما می آورد: 
مارک زاکربرگ واقعا چه در سر دارد؟ این سوال 
را بسیاری از رسانه ها با کمی شوخی و کمی 
عصبانیت پاســخ داده اند. بسیاری معتقدند 
رســوایی ها و اتهامات اخیری که در رابطه با 
»اسناد فیسبوک« از سوی یک کارمند سابق 
فیسبوک به بیرون درز کرد، دلیل اصلی این 
سروصداهاست. از نقطه نظر این گروه از افراد، 
این اتهامات تیم زاکربرگ را بر آن داشت که 
با یک حواس پرتی بزرگ یک تیر و دو نشان 
کنند و هم موضوع اسناد فیسبوک را کمی به 
حاشیه برانند و هم رویای دیرینه زاکربرگ را 
به یک پروژه، یا بهتر بگوییم، ابرپروژه روی میز 
تبدیل کنند. اما قصد و نیت زاکربرگ هر چه که 
بوده باشد، اکنون هر دو تیر به خوبی به هدف 
خورده اند. با اینکه زاکربرگ قول رسیدگی به 
اتهامات را داده است، اما توجه عمومی نسبت 
به آن، میزان قابل توجهی کاهش داشته است 
و از ســویی، بحث متاورس دوباره در محافل 
تکنولوژی و دیجیتالی داغ شــده اســت. اما 
متاورس چیست که مارک زاکربرگ به راحتی 
به خاطرش، برنامه پرطرفدار و معروف خود را 
به یک زیرمجموعه تبدیل کرد و نام شرکت 

مادر را از آن گرفت؟

متاورس
»متاورس« متشــکل از دو بخــش »متا« و 
»ورس« اســت. متا در زبان یونانی کلاسیک 
به معنــای »فرا« یــا »فوق« اســت و ورس 

 Universe قســمتی از کلمه )verse(
به معنی جهان است. پسوند ورس خاصیت 
جهان بودن را به کلمه بخشیده است و در کنار 
متا، ما یک »فراجهان« خواهیم داشت. پس 
متاورس به لحاظ لغوی فراجهان یا فوق جهان 
معنی می شــود. اما کارکرد و شکل فعالیت 
فراجهان چگونه است و ایده متاورس اولین بار 

کجا متولد شد؟
اول از همه، باید بدانید که با وجود همه علاقه 
و شور و اشتیاقش به این مقوله، ایده متاورس 
به شکل اورجینال متعلق به جناب زاکربرگ 
نیســت. کلمه متاورس اولین بــار در رمان 
سقوط برقی، به نویسندگی نیل استفنسن در 
سال ۱۹۹۲ به کار برده شد. آدم های داستان 
در این کتاب، در یک فضای مجازی سه بعدی 
زندگی می کنند و به عنوان آواتار با یکدیگر و 
عوامل نرم افزاری برنامه ریزی شده تعامل دارند. 
استفنســن از کلمه متاورس برای توصیف 
این جهان استفاده می کرد. از همان دهه تا به 
امروز، بسیاری از کمپانی های فیلم سازی علمی 
تخیلی، کمپانی های گیم و شرکت های بزرگ 
اینترنتی و تکنولوژی علاقه وافری به متاورس 
نشــان داده اند و کارهای بزرگی در راستای 
آن کرده اند. توضیح متاورس یا فراجهان کار 
ساده ای نیســت چرا که متاورس یک جهان 
انتزاعی اســت و وجود بیرونی ندارد. آنچه در 
زمینه متاورس می دانیم این است که می توانیم 
از اینترنت به جز برای سرچ بیماری و نوشتن 
مقاله و پیگیری اخبار ریزودرشت کشورمان 
استفاده کنیم. نسل آینده اینترنت قادر خواهد 

بود جهانی فراواقعی بسازد و در آن تعامل کند.
مارک زاکربرگ در کنار صدها نفر دیگر، به این 
مفهوم جذابِ متعلق به عصر اینترنت علاقه 
زیادی دارند. فیسبوک به عنوان یک کمپانی 
فناوری، بیشترین علاقه را به متاورس داشت و 
صاحب او، یعنی مارک زاکربرگ کار را تا جایی 
پیش برد که حالا می خواهد ابرپروژه متاورس 
را به ســطح جدی تری ببرد. خود زاکربرگ 
متاوس را اینگونه تعریف می کند: متاورس یا 
فراجهان مجموعه ای از فضاهای مجازی است  
که می توان در آن جهان هــا،  افرادی را که در 
یک فضای فیزیکی واحــد در کنار یکدیگر 
نیستند، گرد هم جمع کرد و بین آن ها رابطه 
و تعامل برقرار کــرد. این تعریف، یک تعریف 
ساده از سمت کسی است که مبحث متاورس 

را درنوریده است. 
در واقع این تعریف، به هیچ وجه فنی و تکنیکی 
نیســت. کمپانی های زیادی در حال حاضر 
در سیلیکون ولی در حال توسعه این مفهوم 
هستند و همه آن ها بر مبنای یک تعریف فنی 

و بر مبنای اینترنت کار خود را جلو می برد.
متــاورس در حقیقت نتیجه یــک فناوری 
نوین اســت که می تواند یک محیط مجازی 
یا لایه هایی از تصاویر ســه بعدی را در جهان 
موجود ما شکل بدهد. این جهان مجازی نه 
قابل لمس است و نه به راحتی ساخته می شود. 
تا همین امــروز هم، بســیاری از کمپانی ها، 
مخصوصا کمپانی های گیم و ساخت بازی تا 
حد زیادی به ایده فراجهان نزدیک شــده اند 
و توانسته اند اتمســفر بازی را در یک فضای 

مجازی گروهی با قابلیت تعامل مســتقیم 
پایه گذاری کنند. رویای مارک زاکربرگ درباره 
متاورس این اســت که فراجهان را به جهان 
معمولی، خسته کننده و واقعی ما اضافه کند 
و بعُد نوینی برای بودن بسازد. در حال حاضر 
مسئله، چگونگی آمیخته شــدن متاورس با 

جهان واقعی ماست. 

چگونه به متاورس
ورود خواهیم کرد؟

برای ورود به متاورس می توان در کوتاه مدت 
از تلفن های هوشــمند و موبایل های همراه 
استفاده کرد؛ اما هنگامی که متاورس قسمت 
محقق شده جهان ما شــود و ما بخواهیم به 
صورت بلندمدت در آن حضور داشته باشیم، 
نیاز بــه لوازمی پوشــیدنی همچون عینک 
یا هدســت های واقعیت مجــازی خواهیم 
داشت. به محض پوشیدن این وسایل، جهان 
دیجیتالی ما ســه بعدی خواهد شــد و لایه 
جدیدی از واقعیت، روی واقعیت مســلم ما 
خواهد نشست. بسیاری معتقدند که کارکرد 
متاورس دقیقا به همین شکل است؛ اینگونه 
که ما در متاورس نسخه های مجازی خود را در 
یک فضای سه بعدی مجازی زندگی می کنیم 
و دارای یک روتین مخصوص در آنجا هستیم. 
فعالان فنــاوری متــاورس من جمله مارک 
زاکربرگ، می خواهند متــاورس را در جایی 
ببینند که نه تنها وجــود و ورود به آن ممکن 
اســت، بلکه می توان بدون خارج شدن از آن، 
به جهان های دیگری ســفر کرد. در واقع حد 
اعلای متاورس آنجاست که واقعیت مجازی به 
حدی فراگیر است که رفت وآمد در خود آن، به 
رفت وآمد از یک جهان به جهان دیگر تبدیل 

خواهد شد.

خرید وسایل واقعیت مجازی
ظاهرا کمپانی متا برنامه دارد که فروشگاه هایی 
کوچک شــبیه به خرده فروشی برای فروش 
وســایل و ابزارهای واقعیت افزوده، واقعیت 
مجازی و دیگر ابزارهــای اتصال دیجیتال باز 
کند. ایده بزرگ و پر از امکانات ناب متاورس 
نیازمند یک کانال ارتباطی برای ممکن شدن 
است و متا معتقد است این ابزار ارتباطی هر 
چه بیشتر در خانه مردم یافت شود بهتر است. 
در حال حاضر عینک هــای واقعیت مجازی 
شرکت متا کاملا کاری را که مارک زاکربرگ 
می خواهد انجام می دهند؛ با اســتفاده از این 
عینک ها بــه جهان های مجــازی تعاملی 
ورود پیدا می کنید که تنها در بستر واقعیت 
مجازی ممکن هســتند. هرچند که هنوز با 
آرمانشهر تکنولوژیک متاورس فاصله زیادی 
داریم، اما حالا سرمایه گذاران هم از خلاقیت، 
نو بودن و تمایز این فناوری نســبت به دیگر 
فناوری ها آگاهند. شاید در همین دهه های 
آتی، سفرهای میان جهانی بین متاورس های 
مختلف ممکن شود و تغییر بنیادین زندگی 
دیجیتال، زندگی واقعی را تحت تاثیر خود قرار 
دهد. اگر ســریال Black Mirror را دیده 

باشید، با عمق این تاثیر آشنایی دارید.

تبانی ایرلاین ها برای قیمت بلیت هواپیماضرر چای هند از توافق ایران و سریلانکا
دورنمای اقتصاد

 گزارش

كاهش 32 درصدي 
ساخت مسکن

 جبار کوچکی نژاد، نماینده مجلس دیروز گفته است که استادان و هیئت 
علمی دانشگاه که از امکانات این کشور استفاده و نخبگان را تحریک به 
رفتن از ایران می کنند، بلاشک افراد خائنی هستند و باید با آنها برخورد 
از  فریمان هم  نماینده  لازم صورت گیرد. احسان قاضی زاده هاشمی، 
مهاجرت حدود چهارهزار نفر پزشک و حدود ۳۰۰ هزار نفر از جمعیت 
دانشگاهی که مدارک آنها فوق لیسانس و دکترا بوده، خبر داده و گفته 
وقتی جمعیت وسیع نخبگانی میل به مهاجرت پیدا کرده  یا شرایط 
آن را پیدا کرده، نشان دهنده آن است که در کشور نیازمند مؤلفه های 
امیدآفرینی هستیم. جالب آنکه روزنامه »ایران« که رسانه رسمی دولت 
محسوب می شود، در یادداشتی که منتشر کرده پیشنهاد عجیب »اخذ 

مالیات از متقاضیان مهاجرت« را مطرح کرده است. 
این روزنامه نوشته: »اعضای هیئت علمی مراکزی که ارتباط وثیقی با نخبگان دارند، 
باید در ازای معرفی نخبگان به مراکز کاری داخلی و همکاری در تثبیت جایگاه 
متناسب نخبگان، از مشوق های جدی برخوردار باشند و بر عکس، در صورت 
»بی تفاوتی محسوس و معنادار« دراین باره، چه رسد به »همکاری نامتعارف« برای 
انتقال نخبگان به خارج از کشور، هزینه هایی پرداخت کنند«. در ادامه این یادداشت 
آمده است: »همچنین نخبگان غیر جوان یا نخبگانی که قبلا از سهم مناسبی در 
کشور برخوردار شده اند، مانند پزشکان متخصص معتبر، در صورتی که تمایل جدی 
برای مهاجرت دارند، باید مالیات سنگینی بابت استفاده از امکانات کشور در طی 
سال های رشد و اعتبار یابی خود پرداخت کنند و این مالیات باید به صورت مستقیم 
صرف توسعه آموزش و پژوهش مراکز خوش سابقه در تربیت نخبگان شود. البته 
بدیهی است که هیچ مقرراتی در هنگام اجرا، شکل ایدئالی نخواهد داشت و همواره 
امکان افراط و تفریط هست  ولی به  نظر می رسد توجه به  همین چند اصل ساده، 
می تواند اصلی ترین دغدغه نخبگان یعنی وجود جایگاه تضمین شده شغلی، متناسب با 
تخصص و شأن آنها را تأمین کند«. البته این روزنامه مشخص نکرده »گرفتن مالیات از 
مهاجرین« و »همکاری نا متعارف درخصوص مهاجرت نخبگان« بر اساس کدام قانون 
یا تبصره صورت خواهد گرفت و مرجع تشخیص آن چگونه خواهد بود و آیا اصولا 

چنین قوانینی وجود دارد؟
با توجه به مسائل سیاسی، اقتصادی و اجتماعی که کشور در سال های اخیر با آن مواجه 
بوده است، مهاجرت نخبگان از کشور اتفاق تازه و جدیدی نیست اما شیب صعودی آن 
نگران کننده است. اواخر آبان مقام معظم رهبری در دیدار با دست اندرکاران و نخبگان 
علمی کشور جملاتی را درباره مهاجرت این قشر بیان کردند که بازتاب زیادی داشت. 
چندی بعد سایت مقام معظم رهبری، از تحریف این سخنان گله کرد و نوشت: »لکن 
آن چیزی که اشکال دارد، مهاجرفرستی است«. ۱۴۰۰/۸/۲۶ این جمله را می توان 
محور اصلی بحث اخیر مقام معظم رهبری درباره  موضوع مهاجرت نخبگان از کشور 
دانست. محوری که در جوسازی های انگلیسی، آمریکایی و سعودی رسانه ای اخیر 
کاملا به حاشیه رانده و تبدیل به یک موضوع فرعی شد. دال مرکزی تقبیح اخیر، نه 
ترجیح شخصی و فردی افراد برای انتخاب محل زندگی یا تحصیل، بلکه نیت های 
سازمان یافته و شِبه سازمان یافته ای است که در قالب یک دستگاه عظیم تبلیغاتی، 
سعی بر بستن روزنه امید و فعالیت در کشور و در نهایت هم هدایت و بدرقه نخبگان 
برای زندگی و فعالیت حرفه ای و شغلی در خارج از کشور و خالی کردن دست جامعه 
ایرانی از استعداد ایرانی را دارند«. ایشان در سخنان خود گفته بودند: »یک وقت 
هست که یک دانشجویی بر اساس نیازهایش، بر اساس نیازهای فکری اش یا بحث 
خانوادگی اش مایل است برود در یک کشوری تحصیل کند. این اشکالی ندارد؛ یعنی 
بنده بارها گفته ام که این مانعی ندارد...عمده این است که فراموش نکند که بدهکار 

کشورش است و درس بخوانند و برگردند بیایند...«.
کامبیز نوروزی، حقوق دان در گفت وگو با »شرق« با اشاره به اینکه مهاجرت نه امری 
غیراخلاقی است و نه غیرقانونی و تصمیمی کاملا مشروع است، پس قانون نمی تواند 
از آن جلوگیری کند، گفت: مثالی می زنم؛ قاچاق انسان غیرقانونی و مغایر شأن 
انسان هاست؛ بنابراین هر قانونی برای مبارزه با قاچاق انسان تصویب شود، قابلیت 
اجرائی دارد اما اگر بخواهند برای جلوگیری از مهاجرت قانونی، مقرراتی را وضع و یا 
آن را سخت کنند، بی شک شکست خواهند خورد و نمی توانند مانع از مهاجرت افراد 
شوند. او افزود: ممانعت از حق شخصی افراد اساسا با مبانی حقوق ناسازگار است. 
علاوه بر این، حداقل به تجربه می شود دید، کسانی که مهاجرت می کنند، ناگزیر از آن 
بوده اند و اگر زندگی آنها در داخل کشور تأمین باشد و امنیت اقتصادی داشته باشند و 
مجبور نباشند انواع و اقسام تنش ها را تحمل کنند، بی شک تن به مهاجرت نخواهند 
داد. مهاجرت کار ساده ای نیست. فردی که تصمیم به مهاجرت می گیرد، بی شک آثار 
و تبعات آن را هم خواهد پذیرفت؛ اینکه سال ها باید در یک جامعه بیگانه سختی ها را 
تحمل کند و حتی ریسک های اقتصادی را بپذیرد. در چنین شرایطي قوانین نمی تواند 
از مهاجرت ممانعت کند؛ حتی اگر پیشنهاد سستی داده شود که از آنها مالیات دریافت 
شود. غیر از اینکه معلوم نیست چه کسی نخبه و مهاجر است  یا به صورت موقت سفر 
کرده است، مسئله این است که چقدر می خواهند از او مالیات اخذ کنند. آن فردی که 
هزینه های مادی و معنوی مهاجرت را می پذیرد، قطعا این مبلغ مالیات را هم تحمل 

خواهد کرد. 

مالیات بر نخبگی

capital

رویای مارک زاکربرگ این است که فراجهان را به جهان معمولی، خسته کننده و واقعی ما اضافه کند

روز ۲۹ اکتبر ۲۰۲۱ جهان شاهد یکی از شوک آمیزترین اخبار حوزه دیجیتال، تکنولوژی و شبکه های 
مارک  توسط  که  اخیر  کمپانی های سال های  بحث برانگیزترین  از  یکی  بود. فیسبوک،  اجتماعی 
زاکربرگ آمریکایی به اختراع و ثبت رسیده بود تغییر نام داد. این سرویس آنلاین شبکه اجتماعی از 
سال ۲۰۰۴ توسط زاکربرگ و دوستانش در دانشگاه هاروارد لانچ شد و حالا بعد از ۱7 سال، زاکربرگ نام مخلوق خود 
را از فیسبوک به »متا« تغییر داد. مارک زاکربرگ اعلام کرد که حالا فیسبوک فقط یکی از پلتفرم های ماست و در 
رابطه با این تغییر نام گفته بود که می خواهد حوزه فعالیت هایش را از انحصار شبکه های اجتماعی موبایل دربیاورد و  
ذیل متا، روی دیگر موضوعات همچون »متاورس« و توسعه واقعیت افزوده )AR( و واقعیت مجازی )VR( تمرکز کند.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بین الملل

راهکار مجلس و رسانه دولت برای ممانعت از خروج مغزها؛

 نوسان:ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز اعلام کرد: طرح تشــدید مبــارزه با کالاهای 
قاچاق در سطح عرضه در دســتور کار قرار دارد و 
براین اساس مبارزه با عرضه قاچاق کالا هایی مانند 
لوازم خانگی، دخانیات و پوشــاک آغاز شده است.

حمیدرضا دهقانی نیــا در یک برنامــه خبری در 
رابطه با اجــرای طرح برخورد با عرضه کالای قاچاق در سراســر کشــور 
گفت: در حال حاضر شــاهد تشــدید طــرح برخورد با عرضــه کالاهای 
قاچاق در سطح عرضه هســتیم و در این ســبد مبارزه با کالاهای قاچاق 
از جملــه لــوازم خانگی، پوشــاک، دخانیــات و تلفن همراه قــرار دارد. 
وی افزود: با توجه بــه اقداماتی که در حوزه ســامانه های مبارزه با قاچاق 
و ســامانه های شفاف ســاز حوزه تجــارت صورت گرفتــه در حال حاضر 

زیرساخت مبارزه با قاچاق وجود دارد.  

 نوسان: محسین راغفر، استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا  
اظهار داشــت: آماري که ارایه مي دهند تناســبي با 
واقعیت هاي روزمره ندارد. مردم براي خرید اقلام هاي 
اساسي خود شاهد رشد قیمت ها به صورت روزانه و 
هفتگي هستند چطور مي شود در این شرایط اعلام 
کرد نرخ تورم کاهش یافته است. وي درباره گفته هاي 
رییس جمهوري مبني بر آغاز سیر نزولي نرخ تورم اظهار داشت: سال هاست 
که داده هاي غلط در اقتصاد ایران تولید مي شود و همین موضوع هم موجب 
بي اعتمادي شدید مردم نسبت به داده و آمار و اطلاعات رسمي شده  است. این 
کارشناس اقتصادي ادامه داد: متاسفانه در بسیاري از موارد آمارهایي که اعلام 
مي شود یا ناقص هستند یا واقعیت ندارند و مهم تر اینکه، این آمار را به مسوولان 
اصلي و تصمیم ساز کشــور ارایه مي کنند و براســاس این آمارهاي نادرست 

برنامه ریزي مي شود.

 نوسان: اپل در ســال ۲۰۲۱ حدود ۶۰ میلیارد دلار 
به توسعه دهندگان اپلیکیشن ها در اپ استور پرداخت 
کرد. با وجود مواجهه با شکایت هاي متعدد ضدانحصار 
و مقررات ســختگیرانه تر در برخي بازارها، اپل امروز 
ارقام جدیدي را گزارش داد که نشــان دهنده رشــد 
رکورد اپ اســتور در سال ۲۰۲۱ اســت. این شرکت 
در بیانیه مطبوعاتي اعلام کرده که از زمان راه اندازي اپ اســتور در سال ۲۰۰۸ 
تاکنون، بیش از ۲۶۰ میلیارد دلار به توســعه دهندگان برنامه پرداخت کرده 
است. عددي که بسیار بیشتر از ۲۰۰ میلیارد دلاري است که اپل در پایان سال 
۲۰۲۰ گزارش کرده بود، یعني تنها در سال ۲۰۲۱، اپل در مجموع ۶۰ میلیارد 
دلار به توسعه دهندگان پرداخت کرده است. این رقم بسیار بیشتر از پرداخت هاي 
گزارش شده در سال هاي گذشته است. اپل از زمان شروع اپ استور تا پایان سال 
۲۰۱۹ در مجموع ۱۵۵ میلیارد دلار به توســعه دهندگان پرداخت کرده بود. 

  نوســان: محمدرضــا رضایي کوچــي، رییس 
کمیسیون عمران مجلس گفت: از ۱۹ میلیون خانوار 
شهري، ۸ میلیون خانوار فاقد مسکن ملکي هستند.  
وي درباره گزارش ۲۱ دي ماه وزیر راه و شهرســازي 
در صحــن علنــي مجلــس در خصــوص آخرین 
وضعیت اجراي قانون جهش تولید مســکن در قالب 
طرح نهضت ملي مســکن اظهار کرد: تاکنون بیش از ۱۰۰ روز از ابلاغ قانون 
جهش تولید مسکن مي گذرد طبیعي اســت که مجلس در جایگاه نظارتي، 
باید عملکرد دســتگاه هاي اجرایي را رصد کند. وي افــزود: در قانون جهش 
تولید مسکن دستگاه هاي متعددي دخیل هستند که شامل بانک مرکزي، 
وزارت اقتصاد، وزارت صمت و وزارت راه و شهرســازي است؛ امروز وزیر راه و 
شهرسازي در صحن علني مجلس حضور پیدا و گزارشي از عملکرد ۱۰۰ روزه 

ابلاغ قانون جهش تولید مسکن را بیان کرد.

برخورد با قاچاق لوازم خانگی، دخانیات و پوشاک۴۳ درصد خانوارهاي شهري مسكن ملكي ندارندپرداخت ۶۰ میلیارد دلاری اپلآمار نرخ تورم با سفره مردم همخواني ندارد
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ابرپروژه "متاورس" چگونه دنیای آینده را تغییر می دهد؛

آرمان شهر تکنولوژی
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مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: فولاد 
مبارکه صرفا یک کارخانه نیســت و در گذر 
سال های گذشته به منشأ تحولات بنیادین 
در اقتصاد و صنعت کشور مبدل شده است؛ 
اگر بخواهیم فولاد مبارکه تا ۵۰ ســال آینده 
همچنان سرآمد باشد، باید رمز موفقیت مان 
در ۳ دهه گذشته را مرور و جایگاه و مسیرمان 
برای ۵۰ سال آینده را ترسیم کنیم. طیب نیا 
اضافه کرد: داشتن چشــم انداز توسعه کمی 
و حفظ سهم تولید فولاد کشــور برای فولاد 
مبارکه کافی نیســت و باید بــرای افق های 
دیگری برنامه ریزی کنیم؛ ما بایــد در ابعاد 
مختلف توسعه کشور را رقم بزنیم که در این 
راستا سرمایه انســانی نخستین محور و رمز 
موفقیت فولاد مبارکه است. مدیرعامل فولاد 
مبارکه ادامه داد: نیروی انسانی کارآمد، نظام 
مشارکتی و بهبود مستمر، داشتن چشم انداز 
متعالی، برنامه محور بــودن، حرکت دقیق 
بر اساس برنامه، بســیج همگانی نیروها در 
برنامه ریزی و نظام های تحولی مشارکت، همه 
این ها در کنار روحیه جهادی، انقلابی و انگیزه  
و نیت پاک الهی کارکنان باعث شده که فولاد 

مبارکه در این نقطه قرار بگیرد.
طیب نیا با بیان این که انسان های بزرگی در 
شــکل گیری فولاد مبارکه نقش داشته اند، 
افزود: یکی از رموز موفقیت فولاد مبارکه این 
است که در آن انسان ها و افکار بزرگی وجود 
داشته است. مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان 
این که این سرزمین از قرون گذشته تاکنون 
مهد صنعت  بوده است، ادامه داد: اگر بخواهیم 
ایــن راه را ادامه دهیم و حافــظ بقای فولاد 
مبارکه باشــیم، باید اهداف بزرگی را دنبال 

کنیم؛ شرایط عمومی کشور از لحاظ صنعتی 
و اقتصادی به ویژه در صنعت فولاد، در شرایط 
مطلوبی قرار داشته و کارهای زیربنایی انجام 
شده اســت. وی تصریح کرد: بهره برداری از 
معادن سنگ آهن و منابع گازی و سابقه دیرینه 
در صنعت فولاد از ۵۰ ســال گذشته تاکنون 
شرایطی را ایجاد کرده که این صنعت به یکی 
از صنایع موفق کشور تبدیل شود اما اگر امروز 
به درستی عمل نکنیم، همین موفقیت ها نیز 

نتیجه عکس خواهد داد.

نقش مهم 
در تولید ناخالص ملی 

محمد یاســر طیب نیا با بیان این که برنامه 
تولید ۵۵ میلیون تن تولید فــولاد برای افق 
۱۴۰۴ کشور در نظر گرفته شده است، گفت: 
فولاد مبارکه از تولید ۲.۵ میلیون تنی ابتدای 
راه اندازی به ۱۰ میلیون تن فعلی رسیده است. 
مدیرعامل فولاد مبارکه، ورود شــرکت های 
معدنی به تولید فولاد را قابل توجه دانست و 
گفت: تحریم های بین المللی و محدودیت های 
موجود به اهمیت و جایگاه فولاد مبارکه برای 
رشد اقتصادی کشــور افزوده اســت. وی با 
اشاره به سهم یک درصدی فولاد مبارکه در 
تولید ناخالص کشور بیان کرد: امروزه بیشتر 
از نام کشورها نام صنعت ها و بنگاه ها شنیده و 
شناخته می شود و درآمد بعضی از این بنگاه ها 
و شرکت ها به مراتب از کل اقتصاد کشور ما و 
درآمد نفتی ما بیشتر است؛ ما با چنین دنیایی 
مواجهیم و اگر قرار باشــد در کشور کسانی 
این گام هــا را بردارند، چه صنعتــی بهتر از 
فولاد مبارکه است؟ مدیرعامل فولاد مبارکه 

همچنین افزود: اگر کشور اسکله بزرگ نیاز 
دارد و اگر شبکه ریلی توسعه بیشتر می خواهد 
فولاد مبارکه باید برای این موضوع فکر کرده و 
اقدام کند؛ صنایع بزرگ مانند فولاد مبارکه باید 
این کارها را انجام دهند و این در حالی است که 
شرکت هایی بقا پیدا می کنند که در توسعه 

تکنولوژی فعال هستند.

فولاد مبارکه 
پاک ترین صنعت کشور

وی در ادامه بیان داشت: توسعه مداوم کمی، 
کیفی و متوازن، تکنولوژی، نوآوری و توسعه 
پایدار، سرلوحه کار فولاد مبارکه است؛ تولید 
محصولات جدید با همت متخصصان داخلی 
این شرکت باعث افتخار ماست اما متاسفانه 
امروز همراســتا با هدف گیری های دشمن، 
یک موج صنعت ستیزی در کشور راه افتاده 
و علیه صنعت ایجاد شده است، صنعتی که 

نجات بخش اقتصاد کشور است.
مدیرعامل فولاد مبارکه ضمــن بیان اینکه 
بسیاری از صنایع الزامات توسعه یافتگی را به 
موقع رعایت نکردند گفت: متأسفانه برخی، 
بحران های آلودگــی و کم آبــی را به گردن 
صنعت می اندازنــد؛ در حالی که این موضوع 
خلاف واقع بوده و این در حالی اســت که در 
ابتدای دی ماه امســال و در اوج آلودگی سایر 
شهرها، هوای پاک شهر مبارکه نشان دهنده 
عدم آلایندگی فولاد مبارکه بود. طیب نیا با 
بیان این که فولاد مبارکه پاک ترین صنعت 
کشور اســت، تأکید کرد: ما باید در این حوزه 
الگوی صنعت سبز در کشــور باشیم و نشان 
دهیم که صنعت می تواند دوست دار محیط 

زیست باشد؛ باید نشان دهیم که می توانیم 
مزایای صنعت را داشته باشیم و معایب آن را 
حذف کنیم، اکنون تمامی خروجی های فولاد 
مبارکه شبانه روزی در حال پایش لحظه ای 
است و نتایج نشــان می دهد که برخی از این 
مقادیر که ثبت شــده حتی از استانداردهای 
محیط زیست بالاتر اســت. وی در خصوص 
در موضوع توسعه سرمایه انسانی که یکی از 
مهمترین ارکان مجموعه فولاد مبارکه است 
نیز گفت: باید بگوییم که نخســتین محور 
توسعه، توسعه سرمایه انسانی است. اگر امروز 
به جایی رسیده ایم به خاطر سرمایه انسانی 
ماست. هرگاه از نظر فرهنگ سازمانی، روحیه 
کاری و جهادی به جایی رسیدیم که در دنیا 
سرآمد باشیم آنگاه می توانیم با فولادسازان 
و بنگاه های بزرگ اقتصادی جهانی به رقابت 

بپردازیم و باید قبل از هر چیز این اتفاق بیفتد.

با  محدودیت  گاز  مواجه  شده ایم
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه با بیان این که 
همه باید متوجه شوند که کار درست چیست و 
در همان جهت با روش درست کار کنند، بیان 
داشت: باید حواشی را از فولاد مبارکه دور کنیم؛ 
علاوه بر این هم درســت کار کنیم و هم نیت 
خود را درست کنیم. وی با اشاره به ضرورت الگو 
بودن فولاد مبارکه در همه جایگاه ها اظهار کرد: 
فولاد مبارکه در حوزه انرژی باید به فکر مصرف 
بهینه، صرفه جویی و بالا بــردن میزان تولید 
باشد؛ علاوه بر این، هر یک از ما به عنوان یک 
شهروند، باید الگوی مصرف انرژی را در زندگی 
خود پیاده ســازی کنیم. طیب نیا با بیان این 
که با محدودیت بیش از ۶۰ درصدی مصرف 
گاز مواجه شــده ایم، گفت: مصــرف روزانه 
گاز خانگی در اســتان اصفهان به ۶۰ میلیون 
مترمکعب رســیده و این در حالی است که 
اگر تنها ۶ میلیون مترمکعب گاز به میزان گاز 
اختصاص یافته به فولاد مبارکه اضافه می شد، 
این صنعت می توانست ظرفیت تولید خود را 
کامل کند؛ خسارت ناشی از کمبود گاز مورد 
نیاز در فولاد مبارکه بیش از ۱۰ هزار میلیارد 

تومان است.

جبران کمبود  گاز صنایع  با  
صرفه جویی  در  مصارف  خانگی

وی خاطرنشــان کــرد: وقتــی از ضرورت 
فرهنگ سازی صحبت می کنیم، نتیجه اش 
این است که به این نکته توجه داشته باشیم که 
با صرفه جویی ۵ تا ۱۰ درصدی گاز در مصرف 
خانگی می توان کمبود گاز صنایع را جبران 
کرد که ما به عنوان خانواده بزرگ فولاد مبارکه 
باید مروج فرهنــگ صرفه جویی در مصرف 
انرژی باشیم. مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: 
هریک از کارکنان شرکت فولاد مبارکه در هر 
جایگاهی باید بهترین باشند تا بتوان تحول 
بزرگی را رقم زد؛ این یعنی هر کســی سعی 
کند تغییری هرچند کوچک را در خود ایجاد 
کند که اگر این اصل را رویکرد خود قرار دهیم، 
شاهد ایجاد تحول بزرگی در کشور خواهیم 
بود؛ باید ایمان داشــته باشیم که رسیدن به 
قله های پیشرفت در توان ما وجود دارد و باید 

با همت بلند و روحیه جهادی به آن ها برسیم.

یادداشت

 یادداشت

 نوســان: عضو مجمع تشخیص 
تولید  گفــت:  نظــام  مصلحت 
بومی ســازی  جدید،  محصولات 
تجهیزات و دیگر دستاوردهای فولاد 
ابرقدرت شدن  مبارکه نویدبخش 

جمهوری اسلامی ایران است .
محمدحسین صفارهرندی عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام در بازدید از 
شــرکت فولاد مبارکه در گفت وگو با 
خبرنگار فولاد اظهــار کرد: آنچه که در 
بازدید از فولاد مبارکه مشاهده کردم، 
نشــان دهنده دغدغه مدیــران فولاد 
مبارکه برای حل مســائل مختلف، از 
مسائل زیست محیطی گرفته تا کاهش 
مصرف آب اســت که همــه و همه در 
جهت منافــع عمومی اســت؛ طبق 
گفته های مسئولان فولاد مبارکه، علاوه 
بر ۹ شهر که از پساب آن ها برای تولید 
فولاد در این شرکت استفاده می شود، در 
حال برنامه ریزی برای طراحی سیستم 
انتقال و تصفیه پساب های ۶ شهر دیگر 
نیز هستند؛ این کار باعث می شود فولاد 
مبارکه از مصرف آب خام بی نیاز شود. 
وی افزود: اگــر این مســیر ادامه پیدا 
کند و فولاد مبارکه از میزان برداشــت 
آب رودخانه کم کنــد، در افق ۱۴۰۴ 
این صنعت از مصــرف آب خام به طور 
کامل بی نیاز می شود؛ این وعده بسیار 
شیرینی است که من در خلال بازدید از 

فولاد مبارکه دریافت کردم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
خاطرنشــان کرد: صنایع کشــور بر 
حسب ضرورت بخاطر شرایط تحریم 
به خودکفایــی روی آوردنــد. وقتی از 
نزدیک این عرصه ها را می بینیم با افتخار 
می گوییم ایرانیِ توانایِ دانشمندِ اهل 
فناوری های نوین با اتکا به خود توانسته 
از ناامیدی در جامعه جوان جلوگیری 
کند. وی با اشاره به توان داخلی جوانان 
کشــور برای رفع تحریم ها گفت: ما یا 
باید یوغ بندگی دشــمنان را به گردن 
می انداختیم و همه شــرایط تحمیلی 
آن ها را می پذیرفتیم و البته مشــخص 
نبود که در آخر چیــزی به ما بدهند یا 
اینکه باید به اندیشه و زور بازوی ایرانی 
و همت ایرانیِ با شرف رو می آوردیم که 
این کار را انجام دادیم و الان به خاطر این 

استغنا در حال پیشرفت هستیم.
صفار هرندی تصریح کرد: حتی کسانی 
که ما را تحریم کردند بابت این تحریم ها 
و اقدامات خود پشیمان هستند. چون 
یک فرصت را از دست دادند و کشوری 
را که می توانســت از آن هــا به صورت 
عادلانه دریافت هایی داشــته باشد به 
جایی رسیده که اعلام می کند نیازی به 

آن ها ندارد.
وی با اشــاره به دســتاوردهای فولاد 
مبارکه بــرای بومی ســازی قطعات و 
استقلال از نیاز به دیگر کشورها اذعان 
داشــت: البته ما هیچ وقت دروازه های 
کشور خود را برای ارتباط با کشورهای 
دیگر نبســته ایم و دروازه های کشــور 
گشوده خواهد بود و داد و ستدها با دیگر 
کشورها ادامه دارد ولی بطور مثال این 
باعث افتخار اســت امروز که حدود ۹۵ 
درصد از تجهیزات فــولاد مبارکه که 
در گذشته، پیچ و مهره مورد نیازش از 
خارج کشور تامین می شده، با حمایت 
بخش های دیگر صنعت، در داخل کشور 
تأمین مــی شــود. وی در پایان ضمن 
تمجید از موفقیت هــای فولاد مبارکه 
تصریح کرد: این ها خبرهای خوبی است 
که شنیده می شــود و نوید از ابرقدرت 
شدن جمهوری اسلامی ایران می دهد.

industry

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: با احداث شرکت فولاد مبارکه توسعه 
صنعتی ایران شتاب گرفت. بهرام سبحانی با اشاره به سالروز افتتاح شرکت فولادمبارکه، 
اظهار کرد: با راه اندازی شــرکت فولاد مبارکه تحول بزرگی در صنعت و توسعه کشور 
ایجاد شد و این شرکت توانست با گسترش زیرمجموعه ها و نگاه ملی در سراسر کشور 
ظرفیت تولید فولاد کشور را ارتقاء بخشد و علاوه بر اشتغال زایی در سراسر کشور زمینه 

تولید انواع ورق فولادی را با تکیه بر دانش و تخصص بومی توسعه دهد.

 فولاد مباركه به توسعه صنعتی ایران شتاب داد
مدیرعامل فولاد ســنگان گفت: ســرمایه گذاری فولاد مبارکه در منطقه ســنگان، 
گام مهمی در توسعه پایدار، اشــتغالزایی و ارتقای کیفی سطح زندگی شهروندان این 
منطقه داشته است. علی امرایی اظهار کرد: فولاد سنگان در ابتدای زنجیره تولید فولاد 
بزرگترین فولادساز خاورمیانه قرار دارد و هرگونه ارتقای کیفی و کمی تأثیر مستقیمی 
بر تولید و ســوددهی فولاد مبارکه دارد. وی تاکید کرد: این شرکت به نماد خودباوریِ 
صنعت کشور و پشتیبانی از اقتصاد ملی در گام دوم انقلاب اسلامی مبدل گردیده است.

تاثیر فولاد مباركه در توسعه پایدار شرق كشور

دستاوردهای فولادمباركه
نویدبخش است توسعه کیفی مقدم بر توسعه کمی

آلودگی هوا در کلان شهرها به ویژه در فصول پاییز و زمستان، علت بروز 
آسیب ها و بیماری های متعدد جسمی و روانی است و همین مسئله باعث 
شده رفع مشکل آلایندگی، دغدغه و مطالبه عموم مردم و افکار عمومی 
در ســال های اخیر باشد، مســئله ای که در کنار مسائلی همچون آب، 
خشکسالی و فرونشســت زمین، اقلیم اصفهان را تحت تأثیر قرار داده 
و آثار مخرب آن، گریبانگیر شــهروندان و دیگر موجودات گردیده و در 
اصل، محیط زیست و چالش های آن را به عنوان مهم ترین، اساسی ترین و 

حیاتی ترین دغدغه زندگی در کلان شهر اصفهان مطرح ساخته است.
در شرایط فعلی و در اوقاتی که وضعیت هوای کلان شهرها به مرز هشدار می رسد، 
نخســتین موضوعی که در اذهان عمومی در خصوص آلودگی هوا مطرح می شود، 
شناسایی عاملان و مسببان بروز این بحران و راهکارهای برون رفت از آن است و در این 
زمینه، عده ای در تلاش اند تا با وارونه جلوه دادن واقعیتِ موضوع آلودگی هوا، گناه آن 

را به گردن صنایع بزرگ بیندازند.
آمار و اطلاعات نهادهای پایش آلودگی هوا گویا و گواه این اســت که بخش عمده 
آلودگی هوا در کلان شهرها، متأثر از آلاینده های متحرک، موتورسیکلت ها، خودروها، 
کامیون ها و اتوبوس ها بوده و بخش های دیگر آن متوجه صنایع تولید انرژی و صنایع 
کوچک در کلان شهرهاســت. با توجه به اینکه نظارت ها و حساسیت های زیادی 
درخصوص آلایندگی های آب، هوا و خاک در صنایع بزرگ صنعتی همیشه وجود 
داشته و دارد، این مجتمع های صنعتی، همواره تلاش داشته اند که کلیه فرایندهای 
خود را منطبق بر استانداردهای زیست محیطی استوار کنند و بدون اعمال محدودیت 

مالی، تلاش مضاعفی را برای رعایت مسائل زیست محیطی به کارگیرند.
شرکت فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین واحدهای تولیدی و صنعتی کشور، 
اراده خود را در تولید، بهره برداری و توســعه بر دست یابی به توسعه پایدار متمرکز 
ساخته و در دوره جدید مدیریت خود شعار »توسعه مداوم کمّی، کیفی و متوازن را 
مطرح نموده است و بالطبع چنین توسعه ای بدون رعایت مسائل زیست محیطی و 
برنامه ریزی و سیاست گذاری در راستای کاهش آلودگی هوا، کاهش مصرف انرژی، 
استانداردسازی فرایندها و خطوط تولید، آموزش، مدیریت آب و مدیریت پسماند 

به عنوان اولویت های اصلی زیست محیطی در جامعه امکان پذیر نیست.
محیط زیست و رعایت کلیه الزامات حفظ آن، همواره دغدغه مدیران فولاد مبارکه 
در ادوار مختلف بوده و این مسئله به عنوان مسئولیت انســانی، شرعی، سازمانی و 
اجتماعی فولاد مبارکه همواره مورد تأکید این شرکت قرار گرفته و نیازهای این حوزه 

با حساسیت بسیار ،پیگیری و دنبال شده است.
فولاد مبارکه با اختصاص بودجه های کلان و برنامه ریزی و بهره برداری از پروژه های 
محیط زیستی در بخش های کنترل آلودگی هوا از قبیل غبارگیرهای خشک و تر در 
نواحی آهن سازی و فولادسازی، بخش کنترل آلودگی آب و پساب همچون ساخت 
و بهره برداری از تصفیه خانه های مدرن در کشور و در بخش پسماند با ایجاد سایت 
مدرن مدیریت پســماند نتایج چشمگیر و موفقی داشــته و در سال های اخیر نیز 
پروژه های متعددی برای کاهش شاخص آلودگی هوا به ارزش ریالی هزاران میلیارد 
ریال در حال اجرا بوده اســت. همه این پروژه ها در کاهش شاخص های آلایندگی 
مؤثر بوده و خوشبختانه مستندات اداره کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان 
مؤید این مطلب است که سطح آلودگی هوا در شهر مبارکه در چندین سال اخیر، 
در نیمه دوم سال بسیار پایین بوده و هوای این شهر در بیشتر روزها در دسته بندی 
پاک قرار گرفته است.کاهش آلودگی هوا در کلان شهرها نیازمند اقدامات ضربتی 
است و در این میان به نظر می رسد نهادهای متولی باید دقت و توجه خود را بر روی 
مسائلی همچون افزایش نظارت ها بر واحدهای صنعتی خرد، نیروگاه ها و سوخت 
آن ها، افزایش سطح استانداردها به ویژه در بنزین مصرفی خودروها، تقویت ناوگان 
حمل ونقل عمومی، افزایش ناوگان حمل ونقل ریلی، کاهش سفرهای درون شهری 
و برون شهری با بهره گیری از خدمات الکترونیک، تولید خودروهای با آلایندگی کم، 
تحول در استفاده از خودروهای برقی و خروج وسایل نقلیه عمومی و شخصی فرسوده 
از ناوگان حمل ونقل متمرکز کنند تا چالش و بحران آلودگی هوا، ســلامت مردم را 

کمتر به مخاطره   بیندازد.

شفاف سازی و حقیقت یابی 
برای گره گشایی از آلودگی هوا

مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین گرامیداشت بیست و نهمین سالروز افتتاح این شرکت عنوان کرد:

فولاد مبارکه در گذر سال ها به منشا تحولات بنیادین در اقتصاد و صنعت کشور مبدل شده است
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آیین گرامیداشت بیست و نهمین سالروز افتتاح شرکت فولاد مبارکه، با حضور محمدیاسر طیب نیا، 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، معاونین، جمعی از مدیران، کارکنان و مدیران عامل شرکت های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه برگزار و همزمان نیز به صورت آنلاین در فضای مجازی پخش گردید. محمدیاسر طیب نیا 
مدیرعامل فولاد مبارکه در این آیین ضمن تبریک به مناسبت سالروز افتتاح این شرکت اظهار کرد: امروز برای خانواده 
فولاد مبارکه روز مهمی است چراکه کلنگ این مجموعه در دی ماه ۱۳۶۰ به زمین زده شد و نهایتا در ۲۳ دی ماه سال 
۱۳7۱ به بهره برداری رسید. وی خاطرنشان کرد: همچنان که فولاد مبارکه طی دهه های گذشته موجب اتفاقات خوب 

بوده است، امروز هم باید منشأ اتفاق بزرگ دیگر شود.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

 نوسان : معاون توســعه فــولاد مبارکه 
با تأکید بر ضرورت پشــتیبانی از صنایع 
خودروسازی و لوازم خانگی کشور گفت: 
فولاد مبارکه در راستای عمل به منویات 
مقام معظم رهبری، درصدد تأمین پایدار 
مواد اولیه مورد نیاز صنایع پایین دســتی 
ازجمله خودروســازی و تولیدکنندگان 

لوازم خانگی داخل کشور است.
احمد یوســف زاده معاون توسعه شرکت 

فولاد مبارکه در گفت وگو با خبرنگار صدا 
و ســیما مرکز اصفهان اظهار کرد: فولاد 
مبارکه به عنوان مولود انقلاب اســلامی 
طی ۲۹ سال توانست با اجرای طرح های 
توســعه به دســتاوردهای قابل توجهی 
دســت یافته و برای میهن اســلامی مان 

افتخارآفرینی کند.
وی افــزود: همچنین این بنــگاه عظیم 
صنعتی، علی رغــم اعمــال تحریم های 

ظالمانه توانست با تکیه بر توان متخصصان 
داخلی از ظرفیت تولید ۲.۴ میلیون تنی 
زمان راه اندازی به ظرفیت ۱۰ میلیون تنی 

کنونی برسد.
معاون توســعه فولاد مبارکه خاطرنشان 
کــرد: این شــرکت در راســتای عمل به 
منویات مقــام معظم رهبــری، درصدد 
تأمین پایدار مواد اولیــه مورد نیاز صنایع 
پایین دســتی ازجملــه خودروســازی و 

تولیدکننــدگان لــوازم خانگــی داخل
 کشــور اســت که امیدواریم بــا اتکاء به 
خداوند متعال، این مهم نیز بیش از پیش 

محقق شود. 
وی گفت: درصدد آن هســتیم تا با حفظ 
پایداری در تولید، زیرساخت های انرژی، 
راه، حمل ونقل ریلی را ارتقا داده تا بتوانیم با 
استفاده از توان داخلی، سرآمد تولید کمی، 
کیفی و متوازن در کشــور و جهان باشیم.

معاون توسعه فولاد مبارکه مطرح کرد:

فولاد مبارکه پشتیبان صنایع خودروسازی و لوازم خانگی کشور

 نوسان :معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکه 
برنامه هایی برای ایجاد پایداری در زنجیره تولید شامل تأمین پایدار 
مواد اولیه و انرژی در دست اقدام دارد تا بتواند در طول سال، به صورت 

پایدار و تاب آور محصولات موردنیاز صنایع کشور را تأمین کند.
عباس اکبری محمدی، معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: فولاد 
مبارکه در سال های گذشته توسعه کمی و کیفی را در راستای تأمین نیازهای 
داخلی در دستور کار خود قرار داده است؛ این شرکت علی رغم افزایش تولید و 
محصولات خود توانسته مصارف انرژی را کاهش و حجم محصولات تولیدشده را 
ازنظر کیفیت و تنوع بهبود دهد. وی در ادامه افزود: به عنوان مثال، فولاد مبارکه 
اخیرا محصول تختال گرید APIX۷۰ بــا ضخامت ۳۰۰ میلی متر را به تولید 
انبوه رساند تا بخش عمده ای از نیاز صنعت کشور را تأمین و صنایع مربوطه را از 
واردات آن بی نیاز کند؛ همچنین با تأمین ورق رنگی موردنیاز صنایع تولیدکننده 
لوازم خانگی توانسته کشور را به خودکفایی برساند و تمامی گریدهای ورق های 
رنگی لوازم خانگی را که از حساسیت، دقت و کیفیت زیادی برخوردار است به 
مرحله تولید برساند. معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: 
فولاد مبارکه در سال گذشته توانســت بیش از ۵۵۰ هزار تن محصولات ویژه 
را با کیفیت بالایی تولید کند که تمامی این محصولات در سال های گذشته از 
کشــورهای دیگر وارد می شــد. تولید این محصولات علاوه بر این که کشور را 
از واردات بی نیاز می کند، موتور محرکه اشــتغال، خودکفایی و بهبود شرایط 

اقتصادی در صنایع کشور خواهد بود.

فولاد مبارکه در مسیر 
تأمین پایدار مواد اولیه و انرژی

معاون بهره برداری فولاد مبارکه مطرح کرد:
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محمد برزگري، رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتي با بیان اینکه 
احتمالا فرآیند آزمایشي پایانه هاي فروشگاهي از اردیبهشت ۱۴۰۱ آغاز خواهد شد، 
گفت: اخذ مالیات از خانه هاي لوکس نیز در چند روز آینده عملیاتي مي شود. وي 
افزود: اگر فرض کنیم که براساس تعریف ارایه شده، خانه اي خالي بماند، تا ۱۲۰ روز 
در سال از حیث مالیاتي هیچ مشکلي ندارد اما اگر بیش از این مدت خانه اي خالي 

ماند، به ازاي هر ماه بیش از ۱۲۰ روز مشمول مالیات خواهد شد.

در حالي که مدیرعامل اتحادیه مرغداران معتقد است احتمالا قیمت هر کیلو مرغ بعد 
از حذف ارز ترجیحي حدود ۶۵ هزار تومان شود، یک نماینده مجلس گفته است که با 
حذف ارز ترجیحي قیمت هرکیلو مرغ به ۸۰ هزار تومان خواهد رسید. حبیب اسدالله نژاد، 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتي در این باره گفته است: بر اساس پیش بیني اولیه 
قیمت مرغ به ۸۰ هزار تومان نخواهد رسید و خیلي پایین تر از این عدد خواهد بود. صرفا 

این اعداد گمانه زني بوده و پیش بیني ما کمتر از ۶۵ هزارتومان است.

مرغ 80هزار تومانی در حد گمانه زنی است اخذ مالیات از خانه های لوكس در چند  روز آینده
 گزارش

 نوسان : ذوب آهن اصفهان، قلب صنعت فولاد  ایران، نگینی 
در دشــت طبس و نامی که حتی برای یک بار هم که شده به 
گوش اکثر مردم ایران خورده اســت و از منظر بســیاری از 
کارشناســان و صاحبنظران اقتصاد و صنعت کشور، حرکت 

ایران به سمت صنعتی شدن را پی ریزی کرد . 
این مجتمع عظیم صنعتی نه تنها رویای ایرانیان برای دستیابی به صنعت فولاد 
را محقق ساخت، بلکه زمینه ساز شکل گیری سایر واحدهای فولادی شد و در 
تولد و رشد دیگر صنایع نیز موثر بود. تربیت ۱۰۰ هزار مدیر، مهندس و کارگر 
ماهر در این دوران، چالش کمبود نیروی انسانی ماهر در دهه ۴۰ و ۵۰ را پوشش 
داد تا صنایع پس از ذوب آهن به لحاظ منابع انسانی با مشکل عمدهای مواجه 
نباشند. تاثیر ذوبآهن در راه اندازی معادن و توسعه زیرساخت های صنعت فولاد، 
کم اهمیت تر از تربیت نیروی انسانی نبود و عملاً امکان شکل گیری واحدهای 
فولادی جدید را فراهم آورد، کارخانه هایی که در تاسیس، توسعه و حتی مدیریت 

امروز آنها شاهد حضور پر رنگ ذوب آهنیها هستیم.
ذوب آهن اصفهان هم اکنون با شرکت های زیر مجموعه میزبان حدود ۱۷ هزار 
نفر پرسنل است و معیشت کارگران معادن زغال سنگ ایران نیز از این کارخانه 
عظیم تأمین می شود. کارخانهای که همچون مادری بخشنده هر آنچه در توان 
داشت برای طراحی، ساخت و توسعه صنایع مختلف مانند مجتمع فولاد مبارکه، 
خوزستان، خراسان، قروه، یزد و... در سراسر این مرز پر گهر به کار گرفت تا همه 
در کنار همدیگر طعم شیرین رشد و بالندگی را بچشند و معیشت ایران و ایرانی 

را رونق بخشند.
ذوب آهن اصفهان که تلاشگران آن در پیروزی انقلاب اسلامی دوشادوش مردم 
علیه رژیم ستم شاهی فعالیت نمودند، در سالهای دفاع مقدس نیز با اعزام نیرو 
به جبهه، پشتیبانی از جنگ با ســاخت قطعات و تجهیزات و همچنین تقدیم 
۲۸۷ شــهید، حضور جانانه ای در این پیکار حق علیه باطل داشت و تا همیشه 
نماد ایثارگری در خانواده صنعت کشور شد. در کنار این دستاوردها، ذوب آهن 
اصفهان در راستای ایفای مســئولیت اجتماعی، خدمات بسیاری را همچون 
احداث بزرگراه ذوب آهن، تاسیس فولادشهر، ایجاد ۱۶ هزار و پانصد هکتار فضای 
سبز دست کاشت، ساخت ورزشگاه بزرگ فولادشهر، بیمارستان شهید مطهری 
و... را به جامعه ارائه نموده است لذا به جرأت می توان گفت هیچ صنعتی مانند 

ذوب آهن اصفهان در اجتماع ریشه دار نیست.
ذوب آهن اصفهان در تاریخ سراسر افتخار خود، علاوه بر نقشی که در شکل گیری 
فرهنگ صنعتی کشور و راه اندازی سایر صنایع داشته، دستاوردهای چشمگیری 
حاصل کرده است که از جمله مهمترین آن ها میتوان به تولید ریل اشاره کرد. 
در این راستا تولید شمش ریل و انواع ریل مورد نیاز کشور مطابق استانداردهای 
جهانی با گرید ۶۰E۱ که تنها شش کشور دنیا قادر به تولید آن هستند صورت 
گرفت که نقش مهمی در توســعه زیرساخت حمل و نقل کشــور دارد. تولید 
محصولات جدید نظیر آرک معدن، ورق سازه های فولادی، تیرآهن بال پهن، 
ریل مترو، ریل زبانه سوزن و....، کســب عنوان صادر کننده ممتاز، نمونه ملی و 
استانی طی هشت سال، دریافت مدال افتخار ملی صادرت، واحد نمونه استاندارد 
طی ســالهای متمادی، دریافت لوح حمایت از حقــوق مصرف کنندگان طی 
سالهای مختلف، کسب گواهینامه صادرات محصولات به اروپا، کسب استاندارد 

ملی تولید ریل و ... بخشی از دیگر دستاوردهای این شرکت محسوب میشود.
در پایان از همه تلاشگرانی که طی گذشت بیش از نیم قرن از عمر این صنعت 
نقش آفرین بودند چه آنانی که اکنون در بین ما نیستند )روحشان قرین رحمت 
پروردگار(، چه آنانی که در جای جای ایران زمین منشــأ تولید و توسعه سایر 
صنایع هستند و تلاشــگرانی که امروز در این صنعت عظیم برای رونق تولید و 
شکوفایی بیش از پیش آن تلاش می کنند تشکر و قدردانی مینمایم. امید است 
که با هم افزایی و همدلی و بهرهگیری از دانش و تکنولوژی روز بتوانیم میراث دار 

خوبی برای آیندگان باشیم و صنعت کشور را بر ریل تولید و توسعه قرار دهیم.

ذوب آهن اصفهان 
قلب صنعت فولاد ایران

در پیام منصور یزدی زاده به مناسبت سالروز تاسیس ذوب آهن عنوان شد:

 نوســان: مهدی طغیانی  گفت: 
دولت نحوه هزینه کرد را به شوراها 

واگذار کند. 
عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به نحوه تامین 
درآمد پایــدار برای اداره شــهر گفت: 
دولت سهم شهرداری ها را از ۳ درصد 
مالیات بــر ارزش افــزوده، به ۴ درصد 
افزایش داده؛ اما در مورد این یک درصد 
تعیین تکلیف کرده است که باید صرف 
آتش نشانی و حمل و نقل عمومی و با 

هماهنگی وزارت کشور انجام شود.
مهدی طغیانــی، عضو کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی، در 
ارتبــاط با بودجه شــهرداری ها اظهار 
داشت: دولت سهم شــهرداری ها را از 
۳ درصــد مالیات بــر ارزش افزوده، به 
۴ درصد افزایش داده؛ اما در مورد این 
یک درصد تعیین تکلیف کرده اســت 
که باید صرف آتش نشــانی و حمل و 
نقل عمومی و با هماهنگی وزارت کشور 
انجام شود. وی با تاکید بر افزایش سهم 
شهرداری ها از مالیات بر ارزش افزوده، 
تصریح کرد: این تعیین تکلیف، مورد 
اعتراض شهرداری ها واقع شده است، 
از طرف دیگر شوراهای شهر منتخب 
مردم هستند و اساســا این مسؤولیت 
به نمایندگان مردم در شــوراها واگذار 
شده است؛ بنابراین این در خود مجلس 
هم مطرح شده است که این بودجه بر 
اساس تصمیمی که می گیرند و اولویتی 
که تعیین می کنند، کمافی السابق در 

اختیار شوراها باشد.
طغیانی با اشــاره به کمکی که دولت 
در حــوزه حمــل و نقــل عمومی به 
شــهرداری ها می کرد، ادامــه داد: این 
کمک هر ســال بود و در حــدود ۴ تا 
۵ هــزار میلیارد تومان دولــت در این 
بخش به شــهرداری های شــهرهای 
بزرگ کمک می کرد و معمولا هم اوراق 
می داد و مثلا سهم مترو اصفهان چیزی 
در حدود ۵۰۰ میلیارد تومان می شد؛ 
این تعهدی بود که خود دولت تقبل و 
تعهد می کرد. عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اســلامی اضافه کرد: 
امسال دولت گفته که خود شهرداری ها 
اوراق منتشــر و بازپرداخت آن را تقبل 
کنند؛ یعنی عملا این را برعهده نگرفته 
است؛ اســتدلال دولت هم این است 
که ما یک درصد از محل ارزش افزوده 
را کــه اضافه کردیم، حــدود  ۴۰ هزار 
میلیارد تومان داریم به شــهرداری ها 
و دهیاری ها کمــک می کنیم و همان 
کمکی که قبــلا می کردیــم، الان در 
قالب مالیات بــر ارزش افزوده، نقدتر و 
سهل الوصول تر به دست شهرداری ها 
می رسد. وی تصریح کرد: هرچه که ما به 
سمت تمرکززدایی در تصمیم گیری ها 
حرکت کنیم بهتر اســت، شــوراهای 
شــهر هم منتخب مردم هســتند و 
به نوعی داریــم کار را به خــود مردم 
واگذار می کنیم، حالا این که دولت در 
تصمیم گیری برای این ها هم ورود کند 
و حاکمیت از طریق تمرکز در سازمان 
برنامه و بودجه یا از طریق وزارت کشور 
و اســتانداری ها به این موضوعات وارد 
شــود، در آخر آنچه مدنظر است اتفاق 
بیفتد، حاصل نمی شــود و به نظر من 
باید این را به دست نمایندگان مردم در 
شوراهای شهر و روستا سپرد تا درباره 

آن تصمیم گیری کنند.

تردیدی نیســت که فرش دســتباف ایران 
قرن هاست به عنوان یکی از آثار صنایع دستی 
شاخص در جهان شناخته شده و علاقمندان 
بسیاری به ویژه در کشورهای اروپایی و آمریکا 
دارد. تا آنجا که تا پیــش از اعمال تحریم ها 
علیه ایران، بیش از ۳۰ درصد فرش دستباف 
کشورمان تنها به ایالات متحده امریکا صادر 
می شد. این هنر صنعت در هر منطقه، استان 
و شهر آینه تمام نمای اقلیم و فرهنگ آن خطه 
است و فرش دستباف اصفهان، کاشان، نایین، 
جوشقان، یلمه دهاقان، نجف آباد و مناطق 
عشایری اســتان نیز نمونه هایی از تنوع این 
هنر صنعت در استان هنر پرور اصفهان است 
که کیفیت و زیبایی آن شهرت جهانی داشته 
و نمونه هایی از آن نیز آذین مجامع بین المللی 

از جمله سازمان ملل متحد است. 

ضعف ساختار
گریبان گیر فرش ایران

بهمن نامورمطلق معتقد اســت که ساختار 
صنایع دســتی و صنعت فرش ایــران یک 
ســاختار معیوب، ناقص و ضعیف است. این 
استاد دانشگاه ادامه داد: در اروپا فرش های ما 
به فروش نمی رسد، این بیماری به »قیمت« 
و »طراحی« مربوط می شود، درحالی که اگر 
بخواهیم تبارشناســی فرش را انجام دهیم 
هیچ کشــوری به اندازه ایران در این زمینه 
غنی نیست. بنابراین باید برندسازی کنیم. 
نامورمطلق با اشــاره به این که سلیقه مردم 
دنیا تغییر کرده گفت: دنیای امروز دیگر فرش 
شلوغ را نمی خرد. در دنیا می خواهند با فرش 

فضای آرامی در زندگی خصوصی خود ایجاد 
کنند و این یعنی هنرمندان ما باید با بازارهای 
جهانی و از سوی دیگر زیبایی شناسی ارتباط 
برقرار کنند. نامور مطلق اضافه کرد: نظام اداری 
ما نیز در این حوزه جرأت تغییر ســاختاری 
ندارد، در حالی که ساختار این حوزه معیوب 
است و باید تغییر کند. وی خاطر نشان کرد: 
گرفتن ســهم بیشــتر از بازارهای جهانی با 
توجه به سابقه ایران در حوزه صنایع دستی و 
هنرهای سنتی، انجام پژوهش های مشترک 
و تبدیــل رقابت داخلی به رقابــت بیرونی از 
مهم ترین گام هایی اســت که می توان برای 
رونق این حوزه  انجام داد. وی با تأکید بر اینکه 
هم اکنون حدود ۳ میلیون نفر در حوزه فرش 
و صنایع دستی مشــغول به فعالیت هستند 
افزود: این موضوع مهمی است که هیچ کس 
نمی تواند از کنار آن بــه راحتی بگذرد. نامور 
مطلق در بخش دیگری از ســخنان خود با 
تبیین اهمیت استراتژیک ارتباط میان صنایع 
دستی و فرش، تاکید کرد: به دلیل نزدیکی و 
شباهت های میان این دو حوزه، معاونت صنایع 
دســتی و مرکز ملی فرش ایــران می توانند 
اقدامات و فعالیت های مشترکی را انجام دهند. 
وی با بیان اینکه صنایع دستی و فرش از لحاظ 
عملیات تشکیلاتی جدا افتاده  اند، اما دارای 
بستر و اساس مشترک هســتند، یادآور شد: 
اصل و اساس همکاری و فعالیت های مشترک، 
همدلی است که میان مسئولین این دو بخش 
وجود دارد. نامور مطلق تصریح کرد: حتی در 
طرح ها و لوایحی که به مجلس ارائه می شود، 
اشتغال میلیونی این دو حوزه باعث می شود 

تا مجلس با توجه بیشــتری ایــن طرح ها را 
بررســی کند و موضوع اتحاد ایــن دو حوزه 
مورد تأکید و توجه مجلس قرار خواهد گرفت.

تا  می توانید
 فرش دستباف ایرانی بخرید!

کارشناس فرش دســتباف ایرانی می گوید:  
در گذشــته ۳۰ درصد صادرات کشور یعنی 
حــدود ۱۰۰ میلیارد دلار، صــادرات فرش 
دســتباف ایرانی به آمریکا بود. در چندسال 
اخیر در کشــوری مثل چین به خاطر اینکه 
درآمد سرانه مردمش افزایش داشته، فرش 
ایرانی به یک کالای لاکچری بین مردمشان 
تبدیل شــده و بازار این هنر کشــورمان در 
چین بسیار رونق دارد زیرا مردم برای خرید 
آن مشتاق هستند. عبداله بهرامی اضافه کرد: 
متاسفانه هنوز نتوانسته ایم تبلیغات خوبی 
داشته باشیم تا همه به سمت فرش دستباف 
بیایند این در حالی است که همه مواد اولیه 
این فرش یا نباتی است یا حیوانی و یا طبیعی 
که همراه شدن این موضوع با طرح ها و نقش 
های زیبا برای ســلامت روحی و روانی افراد 
نیز مفید است. در آتش ســوزی ها، آخرین 
کالایی که می سوزد فرش دستباف است، در 
حالی که فرش ماشینی با هر جرقه می سوزد 
و گویا یک گالن بنزین در خانه نگهداری می 
شود. همچنین این طرح های جذاب و تنوع 
رنگش با طبع فرزندان منطبق بوده و به فرد 
آرامش روانی می دهد. بهرامی درباره اهمیت 
وجود فرش دســتباف در خانه ها ادامه داد: 
حتی لوکس ترین آپارتمان ها هم اگر فرش 

دستباف نداشته باشد لوکس بودنشان دچار 
نقصان می شود. وی تاکید کرد: از مزیت های 
فرش دستباف ایران تنوع طرح و نقش است. 
کارشناس فرش دســتباف گفت: با توجه به 
اینکه تولید فرش در ایــران متاثر از وضعیت 
تولیدکننده و بی مهری دولتمردان کاهش 
پیدا کرده، به زودی قیمت فرش های ایرانی 
بسیار زیاد می شود و مردم باید تا می توانند 
فرش ایرانــی بخرند چون مــی تواند ارزش 
افزوده زیادی ایجاد کند. مهم این اســت که 
از این کالای فاخر اســتفاده می کنید و لذت 
می برید در عین حال ارزش آن بالا می رود. 
بهرامی درباره احساسی که از فرش دستباف 
به مردم القاء می شود، تصریح کرد: فرش طی 
یک سال بافته شده و با حال خوب و بد بافنده 
در طی این مدت عجین شده است. امیدواریم 
بتوانیــم هر فــرش را به همراه داســتانش 
بفروشیم و در این داستان اطلاعاتی مانند سال 
بافت، مواد اولیه و گره اول و آخر را ارائه دهیم و 
فرش تنها کالای ایرانی است که می توان این 

کار را برای آن کرد.

با قدمت ترین نمایشگاه 
فرش دستباف ایران

اصفهان اما یکی از استان های مهم تولید فرش 
دستباف در کشور و جهان است و نمایشگاه آن 
از با قدمت ترین نمایشگاه های فرش دستباف 
کشور محسوب می شــود. گفته می شود در 
اســتان اصفهان بیش از ۲۷۰ هزار هنرمند 
بافنده و حدود هشت تشکل و اتحادیه صنفی 
وجود دارد که امر تولید، فــروش و صادرات 
را برعهده داشــته و کمک به اعتلای فرش 
دســتباف می کنند. در این میان، سه برند 
جهانی فرش اصفهان، کاشان و نائین، مورد 
ثبت جهانی قرار گرفته اند و نمایشگاه فرش 
دستباف اصفهان، رویدادی است که با هدف 
معرفی تازه های فرش دستباف در زمینه های 
طرح، نقشه، رنگ و اموری از این دست برگزار 
می شود و بستری را برای تعامل فعالان حوزه 
فرش و گسترش بده و بستان های کاری آنها 

فراهم می کند.
نمایشگاه فرش دســتباف اصفهان، ۱۵ هزار 
مترمربع وســعت خواهد داشت و فعالان این 
حوزه از استان های اصفهان، آذربایجان شرقی، 
آذربایجان غربی، خراســان رضوی، خراسان 
شمالی، گلستان، فارس، قم، تهران، کردستان 
و چهارمحال و بختیاری در آن حضور خواهند 
داشــت. ۷۷ درصــد شــرکت کنندگان این 
نمایشگاه از استان اصفهان  هستتد و ۲۳ درصد 
مشارکت کنندگان نیز از استان های دیگر به 
اصفهان می آیند تا فعالیت خود را در معرض 
نمایش قرار دهند. نمایشگاه فرش دستباف 
اصفهان در حالی برگزار می شــود که برپایی 
مستمر ۲۳ دوره پیشین، این نمایشگاه را به 
یکی از رویدادهای تاثیرگذار و مهم نمایشگاهی 
در ایران تبدیل کــرده اســت. در این میان، 
توجه به موضوع صادرات، یکی از اصلی ترین 
اهداف برگزاری بیست و چهارمین نمایشگاه 
فرش دســتباف اصفهان به شــمار می رود. 

گره های قالی ایرانی
حال و روز فرش دستباف ایران، همزمان با بیست و چهارمین نمایشگاه اصفهان بررسی شد؛  گزارش

افزایش سهم شهرداری ها 
از مالیات بر ارزش افزوده

citizen

می خواهیم هر فرش را به همراه داستانش بفروشیم

 نوسان :  قائم مقام سابق مجری طرح های 
توسعه ای ذوب آهن اصفهان گفت: با ادامه ورود 
معدنی ها به تولید فولاد و خام فروشی، ناچار 
به واردات مواد اولیه از هند و دیگر کشــورها 

خواهیم شد.
سیروس موتمن در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به اینکه کمبود مواد اولیــه مصیبت بزرگ 
ذوب آهن و دیگر فولادســازان کشور است، 
اظهار کرد: ممکن است برخی از فولادسازان 
همچون شــرکت های معدنــی )گل گهر، 

چادرملو و ...( مشکل تأمین مواد اولیه نداشته 
باشند، اما امروز ذوب آهن از این مزیت محروم 
است. وی با اشــاره به اینکه روس ها در طرح 
اولیه جانمایی ذوب آهن اصفهان، سیســتم 
کوره بلند را بــه دلیل مزیت منطقه اصفهان 
انتخاب کرده اند، افزود: یکی از دلایل جانمایی 
ذوب آهن در اصفهان، دسترسی به معادن بافق 
یزد برای تأمین مواد اولیه این شرکت بود، اما 
بعد از اینکه دولت معادن گل گهر و چادرملو و 
... را واگذار کرد،  آنها نیز به دلیل داشتن مزیت 

معدن، تجهیــزات تولید فــولاد را نصب و از 
مزایای معدن مستقیماً استفاده کردند، در این 
شرایط اگرچه شاکله اولیه ذوب آهن اصفهان 
بهره گیری از معادن بافق بود، اما این مجموعه 
بزرگ فولادی از این مزیت محروم شد و امروز 
تأمین مواد اولیه معضل بزرگی برای ذوب آهن 

اصفهان است. 
وی با تأکید بر اینکه فولاد کشور باید متولی 
مستقیم داشته باشد تا بسیاری از تصمیمات 
در آن سازمان گرفته شود، گفت:  امروز یکی 

از دلایل مشکل تأمین مواد اولیه فولادی ها این 
است که معادن ما اقدام به تولید فولاد کرده اند 
و این مجوز به آنها داده شــده که با وجودی که 
معدن دار هســتند می توانند تولید فولاد نیز 
داشته باشــند، بنابراین آنها با توجه به مزیت 
داشــتن مواد معدنی، فولادی هم شده اند در 
این شــرایط منبعی برای تأمین مــواد اولیه 
شرکت های بزرگ فولادی باقی نمی ماند. امروز 
در ذوب آهــن مواد اولیه به میــزان کافی برای 
مخلوط کردن، همگن کردن و ... موجود نیست.

قائم مقام سابق مجری طرح های توسعه ای ذوب آهن اصفهان تأکید کرد؛

کمبود مواد اولیه؛ مصیبت بزرگ فولادسازان

می گوید: می خواهیم هر فرش را به همراه داستانش بفروشیم. این را عبداله بهرامی می گوید و 
تاکید دارد که حتی لوکس ترین آپارتمان ها هم اگر فرش دستباف نداشته باشد لوکس بودنشان 
دچار نقصان می شود. همان هنر - صنعتی که به سبب ارزش افزوده بالا، میزان اشتغالزایی و کسب 
درآمد ارزی برای کشور، از دیرباز مورد توجه اقشار مردم و مسئولان قرار داشته اما به قول بهمن نامورمطلق 
ساختار اداره آن در ایران، همواره ساختاری معیوب، ناقص و ضعیف بوده است. نمایشگاه بین المللی اصفهان در 
اینروزها میزبان بیست و چهارمین نمایشگاه فرش دستباف است و این امر بهانه ای برای بررسی حال و روز صنعت 

فرش دستباف ایران است؛

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی

 نوسان : بیشترین درآمد شــرکت ذوب آهن اصفهان در آذر 
ماه ســال ۱۴۰۰ از فروش محصول »میلگرد« با نرخ فروش ۱۵ 
میلیون و ۱۴۴ هزار تومان در ازای هر تن در بازار داخلی بوده 
که با رشــد 7درصدی نرخ فروش نسبت به ماه گذشته مواجه 

بود.
شرکت ذوب آهن اصفهان در گزارش فعالیت ماهانه منتهی به آذرماه سال جاری 
مجموع درآمد حاصل شــده از فروش محصولات تولیدی خود را طی دوره یک 
ماهه برابر ۳۱.۲۹۴ میلیارد ریال اعلام کرده و درآمدی که از ابتدای سال مالی تا 
انتهای آذر ماه ۱۴۰۰ از فروش محصولات کسب کرده مبلغ ۲۵۴.۰۵۱ میلیارد 
ریال بوده است. درآمدی که این شرکت فولادی در آذرماه از فروش محصولات 
تولیدی خود به دست آورده در بازار های داخلی و صادراتی بوده که بیشترین سهم 

متعلق به بازار داخلی با ۱۹.۹۳۳ میلیارد ریال بود.
شرکت ذوب آهن اصفهان در نهمین ماه ســال، طی مقایسه با دوره مشابه سال 
گذشته نیز ۶۹درصد رشــد را تجربه کرد همچنین درآمدی که از ابتدای سال 
مالی تاکنون به ثبت رســید، افزایش ۹۲درصدی را مشاهده کرد. این شرکت 
فولادی ۴۴/ ۲درصد رشــد درآمد ماهانه )آبان به آذرماه( را به همراه داشت. از 
ســوی دیگر، درآمد صادراتی ذوب آهن اصفهان در آذرمــاه ۱۱.۳۶۱میلیارد 
ریال بوده و از ابتدای ســال مالی تاکنون نیز مجموع درآمد حاصل شــده این 
بخش  به۱۱۱.۶۰ میلیارد ریال رســیده که دربرگیرنده ۴۴درصد از کل درآمد 

به دست آمده طی مدت ۹ ماه است.

افزایش ۹۲درصدی درآمد ذوب آهن

براساس گزارش فعالیت منتهی به آذرماه اعلام شد؛
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خدایی اسفندیار  دکتر   

جمعي از دوسـتان دور هم جمع شـده بودیم. دوسـتاني که همگي 
مفهـوم زندگـي خواسـته و ناخواسـته در طبابت برایمـان خلاصه 
شـده بـود. بعـد از مدتـي مجـال دیـداري پیش آمـد. قرار شـد 

خانوادگـي دور هم باشـیم. 
اولیـن دوسـت قدیمـي ام: آقـاي دکتر شـما خوب هسـتید؟ خانـم و بچه ها 

کجـا هسـتند؟ خانمم و دو تا پسـرهام کانادا هسـتند. 
و شما تنها هستید؟

بله روزگار به سختي مي گذرد!
چرا شما نمي روید؟

من باید کار کنم و پول براشون بفرستم.
غذا کجا مي خورید؟

گاهي رستوران، گاهي سلف بیمارستان... 
خـودم را جاي  این دوسـتم تجسـم کـردم. خانه اي بي گرمـي و هیجان زن 
و فرزنـد؛ آشـپزخانه اي بدون بوي معطر برنج ایراني و زعفـران دم داده و بوي 
مطبـوع پخت گوشـت، این مطبخ اسـت یـا آینـه دق؛ روزهاي خـوش با هم 
بـودن، صـداي بهـم خـوردن قاشـق و چنـگال که تو شـنیدن خاطـرات یک 
روز خانـواده کنـار هـم محـو مي شـود دیگه تو خانه اش شـنیده نمي شـود. 

خانه اي بدون صداي شعف انگیز  بچه ها! 
مگر مي شود تحمل کرد؟

دوتا کفه ترازو تو ذهنم درسـت شـد. تنهایي و گسسـتگي یک خانواده براي 
همیشـه و در عوض، نردباني از جنس روح و روان و نتیجه تلاشـت و تفکرت 
درسـت کنـي کـه بچـه هایـت از پلـه هـاش بـالا و بالاتر برونـد و تـو بدوني 
آنهـا خوبنـد، ولـي هرچه زمـان بگذرد آنهـا بالاتـر و دورتر و دیـدن آنها برات

 سخت تر شود. 
وقتـي آنهـا بـه اوج مي رسـند تو آنقدر  پیر و خسـته شـدي که نمـي تواني 
خـوب آنهـا را ببیني! دوسـت داشـتن بـا لمس کـردن و در آغـوش گرفتن و 
بوسـیدن و بوییدن کامل مي شـود. وقتي تو نتواني بچه هایت را لمس کني 
تو اشـباع نیسـتي. در یک کفه دیگر ترازو؛ ماندن کنار هم و سـپردن بچه ها 

بـه باتلاقـي که دارد ایـران را مي بلعد، هـزار نگراني واقعي. 
دوسـت دیگـرم نگاهـي متحیـر بـه من کـرد و گفت خدا را شـکر مـن وضع 
زندگیم بهتره! تنها فرزندم یاسـمن را از ۱۴ سـالگي در پانسـیوني در انگلیس 
گذاشـتم و سـال دیگـه مـي ره کالـج. خوشـحالم کـه کنکـور را در مملکتي
 نمـي دهـد کـه صندلـي هـاش قبـل از امتحـان صاحب دارنـد. بـراي من و 
همسـرم فـراق تنها فرزندنمان سـخته ولي به خاطر آینـده اش قبول کردیم. 
بـا خـودم تنهایي دختـرک ۱۴ سـاله را در پانسـیون پر دیسـیپلین انگلیس 
تجسـم کـردم. مـي تونسـتم گریـه هـاي تنهایـي اش را ببینم. مي تونسـتم 
حسـرت آغوش مادر را در دل کوچکش لمس کنم. مي تونسـتم بیدار شـدن 
هـر روز و حضـور نداشـتن مـادرش را حس کنم. حسـرت مادري براي شـانه 
زدن موهـاي دخترکـش و در آغـوش کشـیدن و بوسـیدن را چـه چیـزي پر 
مـي کنـد؟ هـر دو طرف رنجـور و محزون! چه تـرازوي ناعادلانـه اي تو ذهنم 

درسـت شـد. چرا این سـن؟!
دوسـت بعـدي ما که سـناریو بقیـه را شـنید برامون تعریف کرد که پسـرش 
دکتراي مکاینک دارد و با مهاجرت خیلي مشـکل داشـت. یک سـال چرخید 
و کاري مناسـب پیـدا نکـرد و شـش مـاه قبـل از چند تا دانشـگاه تـو آمریکا 
پذیـرش گرفت و بالاخـره رفت. واي دکتري مکانیـک و بعد مهاجرت! خوش  

بـه حال مملکتي کـه میزبان این نخبگان اسـت.
مهاجرت، پروسـه سـخت و وحشـتناک؛ نامی هوس انگیز بـراي مردماني که 
از کشـور خـود عاصـي هسـتند و دنبـال شـرایط بهتر، تیشـه به ریشـه هاي 

عاطفي خـود میزنند. 
احساسـم مشـابه درختـي اسـت کـه سـال هـا در خاکـي ریشـه دارد ولـي

شـاخه هایش تو خانه همسـایه رفتند. شاخه بدون ریشـه چه مفهومي دارد؟ 
حالا با ریشـه هاي ایرانیت برو و شـهروند کشـوري دیگر شـو. سـاقه هایت را 

منطبـق کـن ولي تو متعلق به آن دیار  نیسـتي.
 بـا خـودم فکـر  مـي کـردم قشـر کـم درآمد تـاوان سـختري در ایـران پس 

مي دهند یا قشر ما تحصیل کرده ها؟
گسسـتگي خانواده ها فقط به خاطر شـرایط بهتر زندگي، حق دموکراسـي، 
حـق تحصیـل در رشـته مـورد علاقه، حق عدالـت اجتماعي، ثبـات و امنیت 
و حـالا حق مسـایل سـاده و بدیهـي مثل هواي تمیـز، آب، بـرق. این حقوق 

اولیه به چـه قیمتي؟ 
به یاد گریه ها و دل تنگي هاي مادرم در فراق مهاجرت برادرم افتادم. 

به یاد خودم و آرزوهاي دختر م که میدانم مي رود. 
بـه یاد سـختي هاي جوانـان در غربت بـا فنومن پیچیده مهاجـرت مي افتم 
و بـه یـاد کسـاني که با مهاجـرت نخبگان هیچ مشـکلي ندارند. به یـاد ایران 

بر بـاد رفته!؟
میهمانـي سـختي بـود. همـه کیـش و مات هسـتیم. کسـي کـه با مـا بازي 

مي کند خیلي قدر است. 
یـک عـده کـه هنـوز ظاهـر خانـواده را حفـظ کردنـد در زیر خط فقـر  خفه 
مـي شـوند و مـا کـه اندکـي از خـط فقـر بالاتریـم در گسسـتگي هـاي این 
چنینـي غوطـه وریـم و آنـان که مي توانسـتند برونـد ولي نرفتنـد در مقابل 
یـک سـئوال بـي جـواب مانـده انـد، ایـن که تصمیـم درسـتي گرفتنـد که 

ماندند؟
و آنـان کـه رفتنـد در حسـرت ایـران گیرنـد! حسـرت خانه پدري، حسـرت 
میهمانـي هـاي دور همـي، حسـرت کوچـه هـاي پرخـاک ایـران، حسـرت 
شـمعداني  و هفت سـین و ترمه و کباب منقلي، آش رشـته، زولبیا و ربنای 

شـجریان و هزار نوسـتالژي دیگـر ......

وقتی از اینشتین سوال شد که اگر یک ســاعت به او زمان 
می دادند که مشکل پیچیده ای را حل کند، زمانش را چگونه 
سپری می کرد، پاســخ داد که ۵۵ دقیقه را صرف شناخت 
و تعریف مشــکل کرده و ۵ دقیقه را به یافتــن راه حل آن 
می پردازد. بنابراین شــناخت از یک موضوع و بررسی همه 
جوانب و موانع و مشکلات بیش از نصف راه را در خود خواهد 
داشت. این مساله از موضوعات علمی را گرفته تا سیاست و 

مدیریت را هم شامل می شود.
هنگامی که به فقدان شناخت مشکل بر می خوریم علتش در 
طی ننمودن مسیر درست شناخت آن است. وقتی از مسیر 
دریافت درست و مناسب شناخت حرکت نکنیم ، ناچار در 
گرفتاری های متعدد نیز غرق خواهیم شد. راه حل مبتنی 
بر عدم شناخت درست نیز خود چندین مشکل دیگر خلق 
می کند. این مساله در عرصهٔ مدیریت و سیاست،  بسیار پر 

اهمیت اســت. برای مثال موضوع تورم و گرانی در کشور را 
در نظر بگیریم. اگر مدیران و مسئولین در شناخت آن  دچار 
مشکل باشند و نتوانند بخوبی موضوع را دریافت و شناخت 
کافی پیدا کنند نمی توانند اصلا موضوع را خوب بفهمند چه 

رسد راه حل داشته باشند.
ابتدا باید در جهان بینی  مسئولان مدیریت کشور اصل دانش 
پذیری و علم پذیری وجود داشته باشد تا بشود مراحل بعدی 
را طی نمود. اگر در منظر و مرآی حکومت علم جایی نداشته 
باشد از اساس مساله قابل تامل خواهد بود؛ بویژه اینکه دانش 
مدرن را کفر و دانش سنت گذشتهٔ  خود را اصالت بدهند! باید 
توجه باشد که راه شناخت موضوع علمی از مسیر ایدئولوژی 
نمی گذرد.علم صرفا از مسیر خودش می گذرد؛ برای نتایج 

هر مقوله ای باید مسیر درست همان پیموده شود.
در کشــور ما مسیر درســت شناخت مشــکلات پیموده 
نمی شود در چنین وضعی راه حل درســت را نباید انتظار 
داشــت. مدیریت آب یک مقولهٔ کاملا علمی ست نمی شود 
به نماز باران مرتبطه نمــود. مدیریت و پیش گیری مخرب 
سیل نیز متد و دانش خاص خود را لازم دارد. همچنین است 
اقتصاد که مقوله ای کاملا علمی ســت نمی شود برای رفع 
مشکلات کشور به فقه موجود بسنده کرد. چنانکه سیاست 
و موضوعات سیاسی کاملا مساله علمی است و  نمی شود به 
رهنمود مرشد و پیر طریقت اکتفا شود.هرگاه دانش و علوم 
شناخت مسائل علمی اهمیت اســتراتژیک پیدا کرد پیدا 

کردن راه حل مشکلات سخت نخواهد بود.

زینب کیشاني یک آینده پژوه حوزه فناوري بلاک چین از رگولاتوري مالیاتي جدید در 
حوزه رمزارزها خبر داد. وي گفت: طي چند روز گذشته با انتشار خبر اینکه ایران اجازه 
تجارت بین المللي را با استفاده از پرداخت هاي کریپتوکارنسي صادر کرده چند نکته 
حایز بررسي است. این کارشناس اقتصادي گفت: با توجه به اجازه دادن ایران جهت 
استفاده از رمزارزها در مبادلات بین المللي به زودي باید شاهد رگولاتوري مالیاتي در این 
حوزه باشیم و قانونگذاري در این زمینه منبع جدید درآمدي براي دولت خواهد بود .

صندوق بین المللي پول روز دوشنبه هشدار داد در حالي که فدرال رزرو )بانک مرکزي( 
امریکا براي افزایش نرخ بهره بانکي آماده مي شود و رشد اقتصادي جهان به دلیل سویه 
اومیکرون کند مي شود، اقتصادهاي نوظهور باید خود را براي زمان هاي سخت آماده 
کنند. صندوق بین المللي پول که قرار است پیش بیني هاي اقتصادي به روز شده خود 
را در تاریخ ۲۵ ژانویه منتشر کند، تاکید کرد که فعلا بهبود اقتصاد جهاني پس از 
ویراني هاي ناشي از همه گیري باید در سال جاري و سال آینده میلادي ادامه داشته باشد. 

هشدار درباره روزهاي سخت اقتصادهاي نوظهورمالياتي جديد در حوزه رمزارزها در راه است؟

خوب، بد، زشت
 مهاجرت 

 دورنما
 جامعه

چرا مسأیل کشور حل نمی شود؟
نگاره

ماورا

خیلـی از مـا در زندگـی روزمـره گزاره هـای سـوالی/
تاکیـدی می گوییـم کـه منطقـا غلط اسـت چـون در 
 )Counter-Factual( آن بـه واقعیت محقق نشـده
توجـه نمی کنیـم یـا فـرض می کنیـم آن را می دانیم. 
مثـلا می پرسـیم »تـو کـه ایـن قـدر ورزش می کنی، 
چـرا اضافـه وزن داری؟« یا »تو کـه کلاس زبان رفتی، 
چـرا زبانـت ضعیف اسـت؟« یـا »تـو که دکتـر رفتی 
چـرا هنوز تـب داری؟« یـا »ایـن قانون هم اجرا شـد 
و هم چنـان مشـکل X وجـود دارد«، »اصلاحـات هـم 
انجـام شـد و وضـع مـا این اسـت« و هـزاران گـزاره 

 . به مشا
مشکل سوال کننده این است که به طور ضمنی فرض می کند با اجرای 
 ،)Treatment هر مقداری از عمل الف )به اصطلاح پژوهش  گران

حتما متغیر ب به سطح دل خواه او خواهد رسید. 
مثلا اگر کســی ورزش کرد، حتما وزنش )از دید سوال کننده( نرمال 
می شــود. در حالی که اثر هر عملی در دنیای واقع جزیی است و فقط 
متغیر هدف را از نقطه مرجع قبلی )که ما نمی دانیم کجا اســت( به 
وضعیتی که الان می بینیم جا به جا کرده است. جواب منطقی همه 
این سوالات این است که »از کجا می  دانی که اگر این کار را نمی کردیم، 
الان کجا بودیم؟«. مثلا می شود گفت از کجا می دانی که »اگر ورزش 
نمی کردم،  وزنم الان چه قدر بود؟« یا »اگر این سیاست اجرا نشده بود، 
الان سطح مشکل X کجا بود؟« یا »اگر دکتر نرفته بودم، شاید الان از 

شدت تب مرده بودم«

ما جواب این سوالات را هم نمی دانیم چون در دنیای موازی که اتفاقات 
به شــکل دیگری پیش می رفت زندگی نمی کنیم، یعنی نمی  توانیم 
بدانیم که اگر طرف ورزش نکرده بود یا دکتر نرفته بود چه می شــود 
ولی حداقل باید بر »نادانی« خودمان از واقعیت محقق شده آگاه باشیم 
و بدانیم که بدون دانستن Counter-Factual نمی شود ارزیابی 
از میزان اثربخشی و تاثیر اقدامات انجام شده داشت. البته پاسخ این 
ســوالات لزوما در جهت دل خواه و در راستای تایید مفید بودن اقدام 
نیست. مثلا اگر کسی پرسید که »چرا با وجود سیاست کنترل آلودگی، 
وضعیت آلودگی هوا این است«، نمی توان منطقا گفت که »ببین اگر 
این سیاست اجرا نشده بود وضع آلودگی کجا بود؟«، چرا که چه بسا 
وضع آلودگی همین قدر بود یا حتی بهتر از الان بود. مهم این است که 

»بدانیم که وضعیت محقق نشده را نمی دانیم!«.  
برای دانستن وضعیت محقق  نشده نیاز به تکنیک های علمی داریم تا 
بتوانند آن حالت محقق نشده را از داده ها استخراج  و پیش بینی کنند. 
محققان علوم طبیعی، کــه امکان طراحی آزمایش گاهــی دارند، از 
قدیم با مفهوم »گروه کنترل و گروه آزمایــش« در واقع همین کار را 
می کنند. محققان علوم اجتماعی چون دست رسی راحت به محیط 
آزمایش گاهی ندارند باید تکنیک هایــی طراحی کنند که بتوانند از 
طریق داده های دنیای واقع، واقعیت محقق نشــده را تخمین بزنند. 
اقتصاددانان شاید بیش تر از بقیه روی این موضوع حساس بوده اند و 
بخش مهمی از علم اقتصاد در دو سه دهه گذشته صرف توسعه انواع 
و اقسام تکنیک هایی شده که بتوانند بدون دست رسی به آزمایش گاه، 
تخمین قابل اعتمادی از »واقعیت محقق نشده« بدهند که تازه بشود 

اثر سیاست ها را در قیاس با آن ارزیابی و تحلیل کرد.
آگاهی به معضل »ندانســتن واقعیت محقق نشــده« ظاهرا به طور 
طبیعی در ذهن ما وجود ندارد ولی می تــوان با تمرین و دقت کم کم 
آن را ملکه ذهن کرد و از خطاهای منطقی در تحلیل جلوگیری کرد. 
به قول دوستی، برای یاد آوردن این اصل در زندگی روزمره می شود به 
خاطر آورد که همه می گوییم »ضرر را از هر کجا بگیری منفعت است«  
ولی این به این معنی نیســت که »همه ضرر را جبران می کنیم.«. در 
نتیجه اگر کسی/شرکتی/کشــوری با وجود انجام کاری هم چنان در 
وضعیت ایده آل نیست، می توانیم به خودمان بگوییم که این احتمال 

را بدهیم که جلوی ضرر را از جایی گرفته است.

خطای منطقی: بی توجهی به واقعیت محقق نشده

بمباران نومیدی از پشت میزهای تان بلند شوید!
ملت ایران

نقـل اسـت در دوره حملـه مغـول، 
چنگیـز  سـربازان  از  یکـی  روزی 
بـرای رفـع حاجـت بـه خرابـه ای در 
نیشـابور رفـت. ناگهـان سـه سـردار 
مسـلح ایرانـی را دیـد کـه از تـرس 
مـی لرزیدند. او که مسـلح هـم نبود، 
شمشـیر یکـی از آنهـا را گرفـت، هـر 
سـه سـردار را کشـت و پـس از رفـع 
حاجـت، بـه میـان یـاران بازگشـت. 
هـر  سـرمایه  مهمتریـن  انسـانها 
کشورند و امید و انگیزه ارزشمندترین 
سـرمایه هـر انسـان و جامعـه اسـت. 
مـردم امیـدوار و در صحنـه، می تواند 
بیابانها را گلسـتان کنند و مشـکلات 
را بـه فرصتهـا تبدیل کننـد؛ اما مردم 
نومیـد، بـی انگیـزه و خودباختـه اگر 
بـر گرانبهاترین گنجها هم بنشـینند، 
خاکسـتر درو خواهند کـرد. نومیدان 
در مقابل مشـکلات منفعل، و در برابر 
زورگویـان و دیکتاتورهـا و دشـمنان، 

مرعـوب و سـلطه پذیرنـد. 
بنابراین مهمترین سـرمایه هر کشور، 
معادن طـلا و مس، ذخایر نفت و گاز، 
و منابـع طبیعـی اعـم از خـاک و آب 
و جنگل نیست، موقعیت جغرافیایی، 
و  تاریخـی  آثـار  ژنتیکـی،  ذخایـر 
ظرفیتهـای گردشـگری هـم نیسـت. 
اگـر اینطـور بـود عـراق ثروتمندترین 
کشـور دنیـا بـود نـه پایـگاه داعش و 
طالبان و تروریسـم. و سنگاپور و ژاپن 
بدبخت تریـن ملتهـا بودند. سـنگاپور 
تخته سـنگی در وسـط دریاسـت که 
زمیـن کشـاورزی و آثـار گردشـگری 
تاریخـی و منابـع نفت و گاز نـدارد اما 
بالاتریـن درآمد دنیـا را دارد. روزگاری 
شـاه ثروتمنـد ایـران از خریـد ایـن 

جزیـره فقیـر منصرف شـد.
آنچـه یـک سـرزمین را آبـاد می کند 
سرمایه انسانی اسـت نه میزان ذخایر 
نفـت و مقـدار بارندگـی و ظرفیتهای 
گردشـگری. و آنچه سـرمایه انسـانی 
نومیـدی،  می کنـد  تخریـب  را 
بی اعتمادی و وحشـت از آینده تاریک 
اسـت. مـردم ایـران بیـش از هر ملت 
دیگـری در معـرض بمبـاران روحـی 
و حملاتـی اسـت کـه روحیـه و امید 
و شـور و شـوق زندگـی او را هـدف 
قـرار داده اسـت و افسـردگی و بـی 
اعتمـادی و نومیـدی را سـبب مـی 
و شـاخصهای  درآمـد سـرانه  شـود. 
رفـاه کشـورمان در وسـط نمودارهای 
جهانی اسـت و شـرایط مـا از نیمی از 
کشـورهای جهان بهتر اسـت. منظور 
این نیسـت که با توجه به اسـتعدادها 
و منابـع فـراوان، جایـگاه شایسـته ای 
داریـم، خیـر، امـا هنـوز نقـاط قوتـی 
هسـت کـه نبایـد از دسـت بـرود. و 
مهمترین سـرمایه یعنی انسانها نباید 
با بمباران نومیـدی و پمپاژ یاس، تباه 

و خاکسـتر شـوند.
جمهـوری  مخالفـان  و  منتقـدان 
اسـلامی گمـان می کننـد بـا پمپـاژ 
نومیـدی و بمبـاران روحیـه و اعصاب 
مـردم و افسرده سـازی جامعه و گاهی 
توهیـن و تحقیر مردم و گفتن خلایق 
حرکتهـای  موجـب  لایـق،  هرچـه 
اعتراضـی می شـود و آنهـا را به هدف 
خود در مبارزات سیاسـی می رسـاند، 
غافـل از آنکـه مردم نومید و افسـرده، 
انگیزه حرکـت ندارد و آمـاده پذیرش 
سـلطه و ظلـم و اسـتبداد می شـوند.

   احسان گنجی

اقتصادنامه

جـک ولـش مدیـر سـابق شـرکت جنـرال الکتریـک کـه بـه مدیر 
افسـانه ای )Legendry CEO ( معروف شده است و ارزش سهام 
شـرکت را در دوره مدیریـت خـود از ۱۴ میلیارد دلار به ۴۱۰ میلیارد 
دلار رسـاند، راز افسـانه ای ایـن مزیـت را در جمله معـروف خود بیان 

نمـوده اسـت ؛ »اگر مزیـت رقابتی نداریـد، رقابت نکنید.« 
مزیـت رقابتـی یـا Competitive Advantage مزیتی اسـت 
کـه از دیـد مشـتری )نـه از دید کارآفریـن ( محصول یا خدمـت را از 
محصـول رقبـا متمایـز کند. بهتر اسـت برای روشـن شـدن موضوع 
بـه ذکـر مثـال بپردازیـم ؛ مثـلا مزیت رقابتـی اکثر محصـولات اپل 
از جملـه گوشـی آیفـون طراحـی زیبـا و منحصـر بـه فرد یـا مزیت 
رقابتـی بانـک تمـام الکترونیکی پی پـال و پرداخت آنـی یا لحظه ای

 )Real-time( مـی باشـد.پیتر تیـل در کتاب صفر بـه یک قاعده 
کلـی تحـت عنـوان قانـون ده برابـری را ارائـه می کند. بـه این معنی 
کـه مزیـت رقابتی یک مزیت نسـبی کوچک مثل ۱۰ یـا ۲۰ درصد 
قیمـت پایین تـر نسـبت بـه رقبـا نیسـت. بلکه بایـد فاصلـه حداقل 
۱۰ برابـری نسـبت به رقبا داشـته باشـید تـا مزیت رقابتی شـما در 
ذهـن مشـتری حـک شـود. به عنـوان مثـال خـود پیتر تیـل بانک 
تمـام الکترونیکـی پی پـال را راه اندازی نمود و برای اولین بار تسـویه 
حسـاب ایبی را از ده روز به چند ثانیه رسـاند. بسـیاری از کسب و کار 
هـای دانش بنیـان ایـران نیز مزیـت ۱۰ برابری دارند. بـه عنوان مثال 
شـرکت هـای داروسـازی کـه داروهـای خارجـی را با قیمت بسـیار 

کمتـر از مشـابه خارجی بومی سـازی و تولیـد می کنند.

اگر مزیت رقابتی ندارید، رقابت نكنید!


